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професія почесна
Радянська держава сер

йозно ставиться до народ
ної освіти. Реалізуються 
постанови ЦК партії, Ради 
Міністрів СРСР з питань 
розвитку, школи, втілю
ються у життя рішення 
з ’їздів освітян. Так, у 
процесі впровадження ре
форми школи заплановано 

виділити майже одинад
цять мільйонів карбован
ців для спорудження шкіл, 
профтехучилищ, дошкі
льних закладів, підвищено 
зарплату працівникам ос
віти тощо.

Позитивні зрушення від
буваються і  в нашому ву
зі, який невдовзі відзнача
тиме п’ятдесятиріччя. Зав
дяки допомозі місцевих ор
ганів влади, провідних на
вчальних закладів Украї
ни, напруженій - праці 
всього колективу інститу
ту ми постійно розвиває
мо 1 примножуємо свої 
здобутки.

Зараз навчально-виховну 
і науково-дослідну роботу 
у вузі здійснює 390 ви
кладачів. Серед них 13— 
доктори наук, професори, 
131—кандидати наук, до
центи. За науковим по
тенціалом інститут зай
має одне з провідних 
місць серед педвузів рес
публіки. Науково-педаго
гічні колективи 29 кафедр 
здійснюють розробки ва
жливих теоретичних і при
кладних проблем, які по
в ’язані з дослідженням 
соціалістичного будівницт
ва в СРСР, педагогіки 
вищої і загальноосвітньої 

школи в історичному умов
но-літературному процесі, 
фізики твердого тіла і тон
ких плівок.

Для здійснення навча- 
ЛЬНОгВИХОВНОГО процесу 
інститут має добру ма
теріальну базу. Це 195 су
часних аудиторій і кабіне
тів, ряд з них обладнані 
навчальним телеустатку- 
ванням. Створено комп
лекс лінгафонних кабіне
тів на факультетах іно
земних мов та філологіч
ному , обчислювальний 
центр, чотири лабораторії 
персональних обчислюва
льних машин. На фізико- 
щатематичному факульте
ті працюють науково-дос- 
лідні лабораторії рентге- 

, "©спектрального, рентге- 
"оструктурного аналізу, 
електронної мікроскопії, 
Фізики тонких плівок, гам- 
»*а-резонансного випромі
нювання. Для студентів 
і|іє навчальна відеотека, 
музеї — народної освіти 
Прикарпаття, археології 
Твано-Франківщини, деко- 
пативно-прикладного мис- 
тептия Гуцульщини. До 
Тт послуг також бібліоте

ка і спеціалізовані Книж
кові зали, які нарахову
ють понад 500 тисяч то
мів, науково-дослідне по
ле.

Для відпочинку і до
звілля наших студентів 
існують актовий, спортив
ний зали, профілакторій 
«Здоров’я», спортивно-оз
доровчий комплекс «Зір
ка» в селі Микуличині, 
лижна база у селищі Во- 
рохта. При студентському 
клубі працюють різні 
гуртки художньої самоді
яльності, а при кафедрі 
фіз виховання — спортив
ні секції. Д ля проживання 
студентів діє чотири гур
тожитки. У 1988 році зда
но в експлуатацію новий 
восьмиповерховий навча
льно-лабораторний корпус 
гуманітарних факульте
тів. За успішне виконан
ня державного плану еко
номічного і соціального 
розвитку СРСР на 1988 
рік, великий внесок у пе
ребудову вищої школи ко
лектив інституту нагород
жено перехідним Червоним 
прапором Державного ко
мітету СРСР по народній 
освіті і ЦК профспілки 
працівників народної осві
ти і науки.

За 50 років свого існу
вання наш вуз підготував 
майже ЗО тисяч учителів. 
З них понад 10 тисяч 
працюють у Школах Івано- 
Франківщини. Серед ви
пускників — Герой Ра
дянського Союзу Г. М. 
Гончар, більше тисячі на
городжені орденами і ме
далями СРСР, 20 — ма
ють почесне звання «За
служений учитель УРСР».

У 1988 році інститут 
став вузом першої катего
рії і вперше кількість йо
го студентів перевищила 
п’ять тисяч чоловік. Чис
ло спеціальностей, з яких 
нині ведеться підготовка, 
зросло до двадцяти.

Колектив інституту по
стійно здійснює заходи, 
які забезпечують інтегра
цію факультетів, кафедр, 
-базових шкіл, органів на
родної освіти у підготовці 
і перепідготовці вчитель
ських і керівних кадрів. 
З  цією метою відкрито 7 
філіалів кафедр у шко
лах міста Івано-Франківсь
ка. 20 викладачів інсти
туту направлені у середні 
навчальні заклади для по
глибленого викладання 
предметів. А понад 50 
вчителів залучено до на
вчального процесу у вузі.

Багато у нас робиться і 
для поліпшення методики 
викшадння дисциплін. Од
ним з факторів цього є 
робота соціологічної ла-

Такий вигляд має сьогодні наш інститут. На знімку: новий навчально, 
лабораторний корпус гуманітарних факультетів. Фото В. Мнговича.

Кілька 
інтерв’ ю 
з приводу...

Днями почався прийом 
документів на денну фо
рму навчання у нашому 
Інституті. Кімнати прийма
льної комісії, приміщення, 
де проводяться консульта
ції ДЛЯ абітурієнтів, ви
рують молоддю. Як бачи
м о, чимало прагне посту
пити у  наш вуз. Але чо- 

. му?
В. КІКІН, м. Хуст За

карпатської області:
— Я вже багато хоро

шого чув про Івано-Фран
ківський педінститут. Що 
тут висококомпетентні ви
кладачі, непогана матеріа
льна база. Тому і вирішив 
поступати на музично-пе

дагогічний факультет. Цьо
му, крім згаданої, є ще 
дві причини. Бути музи
кантом і вчити цьому ді
тей я мрію давно. Адже 
закінчив ще й дитячу шко
лу мистецтв. І друге — 
мене зачарували пісні у 
виконанні М. Сливоцького.

Н. ЛІПЧУК, Богород- 
чанський район:

— Поступатиму на фі
лологічний, його російсь
ке відділення. Хочу вдос
коналити свої знання з  
російської мови і, звичай
но, стати педагогом. Цей 
вибір я  зробила, працюю- 
J4H вихователем у дитя
чому садку.

М. ОСАДЧА, и. Івано- 
Франківськ:

— Чесно кажучи, ще 
не впевнена, що хочу ста
ти саме вчителем. Приве
ло мене до вас бажання 
вивчити англійську мову. 
На жаль, викладання П у 
школах поставлено вкрай 
погано. Тому, щоб більш- 
менш володіти нею, муси
ла багато займатися само
тужки. А в те, що сподо
баю професію вчителя, ві
рю. Волію, щоб нарешті 
вивчення іноземної у шко
лі не проходило даремно 
для дітей.

До речі, про мову. Пос
тупатиму на українсько- 
англійське відділення. Як 
кожна людина, що бажає 
підняти свою культуру, хо
чу бездоганно володіти 
своєю рідною мовою.

М. ЧОПИК, м. Івано- 
Франківськ:

— Вважаю, що цари
цею наук є математика. І 
знати ї ї  так, щоб зуміти 
закохати в неї дітей, — 
моя мрія.

Інтерв’ю записав 
О. РУСИН.

бораторії інституту, яка 
щорічно проводить анкет
не опитування «Викладач 
очима студентів». Водно
час ця служба вивчає 
стан і проблеми навчаль
но-виховного процесу, нау
кової роботи і побуту сту
дентів та викладачів .на 
шляху перебудови.

Як бачимо навіть з 
цієї короткої розповіді, в 
інституті робиться все для 
підготовки висококваліфі
кованого вчителя загаль
ноосвітньої професійної 
школи. Тому, думається, 
ті юнаки і дівчата, які ви
беруть наш педагогічний 
інститут для отримання 
вчительської професії, не 
помиляться. Отже, за
прошуємо до нашого ву
зу.

В. ВАСИЛИШИН.
Проректор по навчаль
ній роботі, доцент.

Попереду—все найкраще
З Тетяною Максимовою 

і Оленою Лещук, цього
річними випускницями 
факультету іноземних мов 
ми зустрілися якраз піс
ля останнього державного 
іспиту. В цей день 51-а 
група здавала педагогіку.

— Аж не віриться, що 
все позаду, що так швид
ко скінчила інститут. — 
посміхається Таня.

Швидко спливуть ці, 
п’ять тюків і для тих. хто 
нині вперше приходить у 
наш вуз, кому пощастить 
поступити. І я спитала у 
дівчат, що побажали б во
ни нинішнім абітурієнтам 
(а завтрашнім, сподівань 
ся, студентам)? І що дав 
інститут їм самим?

Олена: Інститут дав нам 
не тільки певну суму знань, 
підготував професійно, але 
тут ми пройшли і велику 
школу людського спілку
вання, він навчив нас сер
йозно працювати.

Тетяна: А що побажає
мо абітурієнтам? Головне 
— не треба лякатися пер
ших труднощів (а вони 
обов’язково будуть). З  ко
жним днем, тижнем, міся
цем ви все більше будете 
звикати до інститутського 
життя, яке, до речі, наба
гато цікавіше шкільного. І 
багато в чому це залежа
тиме від вас самих. Не бу
дьте пасивними, намагай
тесь самі робити своє жит
тя цікавішим.

А щодо навчання? Тре
ба бути готовим до того, 
що багато чим доведеться 
оволодівати самостійно. 
Не треба сподіватись ті
льки на той обсяг знань, 
які вам дадуть викладачі, 
треба ще Й навчитися са
мим брати ці знання. Лиш 
тоді ви дістанете по-спра
вжньому ВИЩУ освіту.

І найголовніше. Переко
найтеся з самого початку 
в тому, що ви на правиль
ному шляху, що професія 
вчителя дійсно стане спра
вою всього вашого життя. 
І коли впевнитеся, що так 
— хай вам щастить.

Н. ЯСНА.
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Літо... Для когось дов
гождана пора канікул, 
наповнених сонцем, а для 
когось пора хвилювань. 
Маю на увазі наших абі
турієнтів, у яких попере
ду вступні екзамени в 
інституті, який, коли по
щастить, стане їх  рідною 
домівкою на цілих п’ять 
тюків. Що чекає їх  тут? 
Зокрема, в перші дні на
вчання (думаю, що для 
багатьох ця мрія випов
ниться). Ну що ж, спро
бую, так би мовити, по
вести нинішнього абітурі
єнта в екскурс у вересневі 
дні.

Ось ви поступили, а це 
значить, що стали членом 
однієї із найбільших в 
місті первинних комсо
мольських організацій, 
яка складається Із семи 
Факультетських комсомо
льських осередків і нара
ховує більше трьох тисяч 
комсомольців. І хочу одра
зу запевнити, від імені 
комітету комсомолу, що 
сумувати вам тут не до

ведеться. Це ви відчуєте 
буквально з перших днів, 
з проведення ділової гри 
«Старт» для першокурс
ників. Ця гра проводити
меться • у нашому вузі 
вперше, у перший же 
день нового навчального

го питання, пов’язані із 
вирішенням молодіжних 
проблем, на які потрібно 
не тільки знайти відпо
відь, але й вміти відстоя
ти свою точку зору, вміти 
обгрунтувати її. Щоб ви 
вже мали уявлення про

всіх присутніх, в тому 
числі і груп-суперниць.

А що ж чекав перемож
ців? Про це учасники гри 
дізнаються ще на її  почат
ку, адже всі разом буде
мо визначати призи для 
груп і для найбільш актив-

Тут вас чекають
року. ї ї  мета — познайо
мити вас як і з комсомо
льською організацією ін
ституту, так і між со
бою. Щоб не виникало та
ких ситуацій, коли сту
дент не знає імені това
риша, який вчиться по
руч.

Умовами гри передбаче
но, що кожна група про
ходить ряд етапів, на к о ж 
н о м у  з них дістає завдан
ня (10 хвилин на їх роз
в’язання, підготовку до 
відповіді). Це здебільшо-

умови цієї гри, скажу, що 
всі завдання будуть твор
чі: намалювати плакат чи 
підготувати пісню, а може 
й візитку своєї групи.

Ваші відповіді, вашу 
роботу над виконанням 
завдань оцінюватиме жю
рі, в склад якого увійдуть 
студентиі-старшокурсники, 
ведучі гри, комсомольсь
кий актив, викладачі, чле
ни соціологічної лаборато
рії. Ця оцінка залежатиме 
не тільки від жюрі, буде- 
враховуватись і думка

них учасників (до речі, 
останніх визначатиме са
ма група). Одним словом, 
готуйтесь. Готуйтесь не 
тільки до екзаменів, але 
й до нового студентського 
життя.

На завершення не мо
жу не сказати і про зав
дання, що стоять у ново
му навчальному році пе
ред комітетом комсомолу, 
всією нашою комсомоль
ською організацією, в то
му числі і перед нашим 
новим поповненням. Це і

вибори комсомольського 
активу інституту, і вибори 
з числа наших комсомоль
ців кандидатур у склад 
виборних органів міської 
та обласної комсомольсь
ких організацій, і вибори 
делегатів на Всесоюзний 
студентський форум, і, на
решті, участь у виборах 
народних депутатів до 
місцевих Рад народних де
путатів. Крім того, ми 
розраховуємо на вашу 
допомогу в поліпшенні ро
боти самого комітету ком
сомолу. А допомогти нам 
ви можете своїми пропо
зиціями, своєю ініціати
вою. Отже, якщо v вас 
виникнуть якісь . цікаві 
думки — заходьте у комі
тет комсомолу, як V свою 
домівку, і будьте впевне
ні, що там вас завжди 
вислухають, підтримають. 
Тож до зустрічей! Успіхів 
вам, і, як мовиться, ні 
пуху, ні пера!

О. САНГУЛІЯ. 
Секретар комітету ком
сомолу інституту.

Не відвернись, фортуно!
Через кілька днів — 

вступні іспити для тих, 
хто пробує свої сили на 
стаціонарному відділенні. 
А  поки що — хвилюван
ня, недоспані ночі, впев
неність і сумнів... Точні
сінько такі ж почуття бен
тежили буквально місяць 
тому тих, хто поступав на 
заочну форму навчання. 
Сьогодні щасливі абітурі
єнта стали студентами- 
першокурсниками. Кіль
ком з  них ми запропону
вали звернутися з поба
жаннями перед екзамена
ми до абітурієнтів, котрі 
чекають вирішення своєї 
Долі.

Налатія ФЕШ. Долинсь- 
ка СШ № і ,  факультет 
підготовки вчителів почат
кових класів:

— Ще свіжі в пам’яті 
особисті хвилювання, ще 
немає повного усвідомлен
ня того, що я студентка, 
та згодом усе стане на 
свої місця. А усім тим, 
хто вирішив бути вчите
лем і навчатися обраної 
спеціальності, я  хочу по
бажати твердості д у х у , не 
пасувати перед трудноща
ми. вже тепер на вступних 
Іспитах серйозно готува
ти себе до майбутньої про
фесії.

Для вступників-заочни-

ків не так важлива оцінка 
з екзамену, бо є .багато 
інших критеріїв зараху
вання, яле для тих абіту
рієнтів, що поступають на 
стаціонар» найважцшвіше’
— високі знання. Отож я 
бажаю усім їм продемон
струвати на вступних гли
бокі знання, ерудицію, 
кмітливість. Хай щастить 
вам!

Мар’яна ДРОГОБИЦЬ
КА, Мукачівська художня 
школа, художньо-графіч- 
ний факультет:
■ — Я щаслива і горда 
тим, що стала студенткою. 
На нашу спеціальність 
конкурс складав перед 
початком іспитів 11 чоло
вік на місце. Як самі ро
зумієте-, конкуренція бу
ла дуже серйозною. Га
даю, і на стаціонар кон
курс чималий, що свідчить 
про зростаючу популяр
ність нашої професії, і 
це» мабуть, пояснюється 
відродженням v молоді 
справжнього інтересу до 
мистецтва, зокрема, народ
ного, пов’язаного з місце
вими традиціями. Це ду
же приємно, разом з тим 
відповідально. Через те 
хочу звернутися до тих, 
хто поступає на худграФ:

готуйтеся до відповідаль
ності, а ще — до серйоз
ного відбору. Хочу повто
рити для абітурієнтів по
бажання, яке прозвучало 
з уст художника, завіду
ючого кафедрою образо
творчого мистецтва, на
шого беззаперечного авто
ритету у творчому світі, 
Михайла Павловича Фіго- 
ля: «бажаю вам усім по

ступити»... А д а л і — в 
кого будуть сильніші знан
ня, кому усміхнеться уда
ча...

*  *  *

Ірина ЛИТВИН, Івано- 
Франківський дитсадок 
№ 3, дошкільне відділен
ня педфаку:

— Погамуйте свої хви
лювання, зосередьтеся і 
ще раз подумайте, чи ту 
майбутню д о р о г у  обирає
те, до якої лежить серце... 
І якщо впевнилися, я ба

жаю вам рішучостґ й на
полегливості.

...А хвилювання прибе
режіть на пізніший строк, 
коли вам уже доведеться 
спілкуватися ’ з дітьми, 
особливо з найменшень
кими, відкривати їм нав
колишній світ, а для себе
— пізнавати глибокі кри
ниці допитливих оченят. 
Щиро бажаю для вас та
кого хвилювання. А сьо
годні від вашого імені 
заклинаю фортуну: не
відвернись^

т т т ш
щ Ш т

На цьому знімку ви бачите радісні 
ків заочного відділення, з якими щиро 
річний випускник історичного факультету 
з ним і усі ми.

обличчя «новоспечених» першокурсни- 
поділяє щасливу мить вступу цього- 
Ярослав Круль (перший зліва), а разом

Фото В. Боб’яка.

У парткомі 
інституту

21 червня відбулося чер
гове засідання партійного 
комітету інституту, на яке 
б ули  запрошенії секретарі 
факультетських парторгані- 
зацій, пропагандисти усіх 
шкіл м арксистсько-ленінсь
кої освіти. Основним  питан
ням, яке розглядалося, б у 
ли підсумки політичного на
вчання у вузі та шляхиі йо
го дальш ого вдосконален
ня. З довідкою  по цьому 
питанню виступила член 
парткому, відповідальна за 
стан марксистсько*-ленінсь
кої освіти в інституті В. І. 
Мойсеенко.

У  своєму повідом ленні 
вона наголосила на тих п о 
зитивних зрушеннях. що 
відбулися в системі політ
освіти після прийняття Ц К  
КПРС постанови «П р о  пе
ребудову системи П О ЛІТИ Ч
НОГО; і економічного навчан
ня трудящ их». У  перш у чер
гу. це стосується оновлен
ня програми навчання, у  
рамках якої слухачі і пр о 
пагандисти мають зм огу 
обирати собі той чи інший 
семінар. П о -д р уге , зазна
чила В. І. Мойсеенко, різ
ко зросла активність слуха
чів, що свідчить про непід
купний інтерес до  усіх пе- 
ребудовних процесів, які 
відбуваються сьогодні в 
житті нашого суспільства і 
є центральною  темою об
говорення на заняттях. Ра
зом з тим підстав д ля  са- 
мозаспокоення бути не мо
же, ТИМ  більш е, що в ор-* 
ганізації деяких шкіл і се
мінарів не вдалося уникну
ти інертності, /формалізму; 
не достатньо активно пра
цюють м олоді викладачі,- є 
упущ ення й в роботі шко
ли м олодих комуністів, на 
що особливу увагу повинні 
звернути партбю ро ф акуль
тетів.

Слуш ні критичні заува
ження, конкретні пропози
ції прозвучали у  виступах 
пропагандистів Jl. М . К і- 
ліченко, С. В. Д ом бровсь- 
кого, 1. М . Сілецького. а 
також секретаря парткому 
М. М . Яцуїри, заступника 
секретаря парткому, парт- 
групорга кафедри педаго
гіки і психології, м е то доло
гічний семінар якої п ід д а 
вався серйозній критиці, 
В. П. Москальця, консуль
танта будинку політосвіти 
обком партії В. М . PocS,;

Партійний комітет прий
няв постанову, спрямовану 
на дальш е вдосконалення 
системи політичного нав
чання в інституті, підвищен
ня його дієвості.

Успіхи радянського наро
д у  в боротьбі за перебудо
ву, револю ційні перетво
рення сьогодення виклика
ю ть підвищений, всезроста- 
ючий інтерес д о  історії, ви
вчення і використання істо
ричного досвіду. А дж е  все, 
щ о зараз відбувається, не
розривно пов’язане не ті
льки з майбутнім, але і з 
минулим, має в ньому свої 
корені, дж ерела.

Історія —  жива пам’ять 
лю дства, велика і захоплю
юча книга про життя народів 
на Зем лі. Ц е  хвилюючі кар
тини далеких епох і недав
ніх подій. П е р е д нами вини
кають . величні піраміди 
Єгипту, грецькі поліси епо
хи аргонавтів, мужній под
виг Спартака і подвиж ни
цтво Ж анни д ’А рк, великі 
селянські війни епохи се
редньовіччя. барикади Па
ризької Комуни, незабутні 
жовтневі дн і 1917 року, які 
потрясли весь світ, безпри
кладні бойові та трудов і 
подвиги радянських лю дей 

у  боротьбі за свободу і не
залежність нашої Батьків
щини. за побудову соціа
лізм у. Словом , історія —  
захоплююча наука. А л е  за
няття нею потребує напру
ж еної праці, постійного по
ш уку. '

Навчитися всьому, чого

вимагає професія історика, 
нелегко і не просто. Тому 
допомогти м олоді у  розв’я
занні цього складного зав
дання і покликаний історич
ний факультет. Нині тут на 
стаціонарі і заочно навча
ються понад 450 студентів.

ється і поглиблю ється та
кож через широку систему 
спеціальних курсів і семі
нарів. О собливе місце зай
має вивчення вітчизняної
історії, історії Радянської
Батьківщини, заповнення бі
л и *  плям минулого.

Тим, хто захоплюється 
історією

Ф акультет готує вчителів 
історії, суспільствознавства 
і організаторів позакласної 
виховної роботи. Зараз у 

~його складі три кафедри
—  історії СРСР і УРСР, за* 
гальної історії та методики 
піонерської і комсомоль
ської роботи.

На факультеті працює по
над ЗО викладачів, б іль
шість із них мають вчені 
ступені ї  звання. За час сво
го існування він підготував 
понад 5000 учителів історії, 
суспільствознавства.

Навчальний план факуль
тету включає в себе такі ці
каві предмети, як суспільні, 
загальноісторичні, педа го
гічні та мовні наукй, істо
рична підготовка розш ирю -

Понад 80 процентів сту
дентів плідно  працюють у 
студентських наукових гур т
ках і проблемних групах, які 
ведуть досвідчені педагоги 
В. О . Духніч, Я. Ю . Забо>- 
ровський, О . Ю . Карпенко, 
Л . М . Правдива, М . Н. Рехт- 
ман, В. і. С ілецький, Ю . М . 
Том ин та інші.

Ними та їхніми колегами 
зроблено чималий внесок 
в радянську історичну нау
ку. Наприклад, за період 
60— 80 років викладачами 
було  опубліковано 12 моно
графій та три книги. Крім 
того, науковці ф акультету 
опублікували понад сто різ
номанітних методичних по
сібників та рекомендацій, 
брали участь у роботі над

колективними м онографія
ми з історії нашої Вітчиз
ни. дослідж ували проблеми 
історії славістики. Так, д о 
цент Д . І. Іванцев був де 
легатом IX М іж народного 
з ’їз ду  славістів і за свою 
роботу нагородж ений ме
даллю  «1300 років Болга
р ії» . Науковцями ф акульте
ту були також підготовлені 
збірники документів- з істо- 
'рії Прикарпаття.

На факультеті стало тра
дицією  проводити конкурси 
на краще знання творів кла
сиків марксизму-ленінізму, 
ленінських уроків та ле
нінських заліків, зустрічей
з ветеранами, партійними, 
радянськими та комсомоль
ськими працівниками.

Студенти-історики —  акти
вні слухачі школи м оло
до го  лектора. Вони по- 
Істійно виступають з
доповідям и і рефератами 

на конференціях, перед тру
дящ ими і м олоддю - міста та
області, беруть участь у
худож ній самодіяльності, 
спортивних змаганнях. С л о 
вом, готуються стати хоро
шими вчителями.

В. ГРАБОВЕЦЬКИЙ.

Проф есор кафедри істо
р ії СРСР і УРСР.

І СТАВИМО ПРОБЛЕМУ

чи п о тріб ен  к т т ?
Відповісти на це запи

тання однозначно досить 
нелегко. Адже все зале
жить від того який кура
тор. яка група...

Я закінчила другий 
курс філологічного факу
льтету. Коли на початку 
навчального року нашу 
групу запитали, чи потрі
бен нам куратор, ми від
повіли ствердно. Справа 
в тому, що ще будучи на 
сільськогосподарських ро
ботах на Миколаївщині, 
ми обрали собі, так би мо
вити, кандидата у курато
ри. Це був Ярослав Гри
горович Мельник, моло
дий асистент з кафедри 
російської мови. Ярослав 
Григорович працював з 
нами на полі, допомагав 
вирішувати проблеми, що 
виникали, організував для 
нас поїздки в Херсон, 
Асканію-Нову, - Ольвію.

Протягом усього нав
чального року п р и с у т н іс т ь  
куратора в групі відчува
лася. Наша група, яа 
жаль, не особливо ініціа
тивна та- енергійна, але

Ярослав Григорович до
поміг нам організувати і 
провести чимало цікавих 
заходів. Це і групові по- 
літзаняття та бесіди, те
ми яких ми визначали са
мі, і незабутні екскурсії 
в Маняву, у Хотинську та 
Кам’янець-Подільську фо
ртеці.

Отож я особисто вва
жаю, що куратор на мо
лодших курсах — це муд
рий порадник, тактовний 
організатор групи, який 
знає, як саме можна об’єд
нати більшу частину сту
дентів для спільної пода
льшої роботи упродовж 
кількох років. Звичайно, 
якщо з перших днів гру
па вважає, що вона зуміє 
сама вирішувати правиль
но всі питання і організу
вати своє студентське жит- 

■̂ я — треба дати шанс. А 
тим групам, які все-таки 
потребують куратора, по
винно надаватися право 
вибору. *

Г. ПЕТРОСАНЯК.
Студентка філологічного
факультету.



студенти і викладачі керу
ють художніми студіям и в 
школах міста й області, а в
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4 липня виповнюється 
70 років завідуючому ка
ф едрою  фізики нашого 
інституту проф есору Пе
тр у  Павловичу Киричку. 
П о дія , з висоти якої особ
ливо добре проглядається 
прожите, чРтко фіксую ть
ся ті історичні факти, що 
наклали свій відбиток на 
життя лю дини, коли можна 
говорити про те, чого д о -
С Я Г .і.

Щ е гриміли на Україні 
громи громадянської вій
ни, коли в селі Котовка М а - 
гдалинівського району Д н і
пропетровської області в 
сім ’ї хліборобів з д іда -п р а - 
д ід а  народився син П етро. 
М ож е, і його д о ля  повер

нула б на хліборобську сте- 
зю, та револю ція широко 
відчинила д ля  простого 
лю д у  двері шкіл і універ
ситетів. )У непростий час 
минало його дитинство: у  
1937 році з першим випу
ском закінчив середню  
ш колу із золотим  атеста
том  і був зарахований на 
перший курс фізичного від
д іл у  Дніпропетровського 
університету.

Вчився з захопленням, 
тягн уло  д о  наукової робо
ти , дослідж ень. А л е  так 
просто закінчити навчан
ня не вдалося. Грізний 41-й 
чорним крилом війни на
вис над Батьківщиною, і 
П етро  Киричок разом з 
товаришами -  студентами 
наступного ж  дня' іпісля 
оголош ення м обілізації пі
шов добровольцем  на 
ф ро нт. Воювати довелося 
скрізь: і на південно-захі
дно м у  ̂ фронті, і на 1-му та 
11-му -і Українському, в ар
мії був старшиною. У  1941- 
м у  —  перше поранення 
п ід  Вінницею, госпіталь, 
знову передова, і знову 
важке поранеіння в обидві 
ноги у  43-му. Госпіталі, 
ампутація ноги —  ось че
рез що довелося пройти, 
щ о іпережити юнакові.

П ісля  дем обілізації, вже 
у  січні 1945 року, поверну
вся в (Ядне село, почав 
учителювати. Тут, у  Котов- 
ці, познайомився з дівчи
ною з  сусіднього села; не
вдовзі М арія Д е м ’янівна 
стала його друж иною . Так і 
вікують у  мирі і злагоді й 
донині. Виростили двох д і
тей, мають щастя від трьох 
онуків. Не все б уло  легко 
у  їхньому, ж и ту , та збере
гли  вони гідність, праце
лю бність, такт і ще багато 

ж—  —  багато лю дських якос- 
с  ей, завдяки яким їх п о - 

> -  -а йж аі^*«Ь г рідні, і друзі, й 
колені 

...1945 рік був д ля  П . П. 
Киричка багатим на події.

«РАДЯНСЬКИЙ ПЕДАГОГ» 
таираии8йяви— — — ИЯ^а
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Його любов —фізика

У  жовтні його поновили на 
V  курс Дніпропетровсько
го університету. А  після 
закінчення —  робота у  С та - 
ніславському учительсько
м у інституті, у  якому Петро 
Павлович трудиться й досі 
на кафедрі фізики. Петро 
Павлович не просто педа
гог, викладач, й а великий 
дослідник. Щ е у  1946 ро
ці, закінчуючи університет, 
м олодий фізик л ід  керів
ництвом члена-кореспон- 
дента А Н  УРСР К. П. Буні- 
на підготував наукову ро
боту «П р о  механізм і кіне
тику кристалізації білого 
чавуну», яка була надруко
вана у працях Центрально
го науково-дослідного ін
ституту М іністерства с у д 
нобудівної промисловості 
(м. Ленінград). Приїхавши 
на Станіславщ ину, П етро 
Павлович зрозумів, що на 
деякий час йому доведе
ться розлучитися з д о с л ід 
ницькою діяльністю , бо
учительський інститут ті
льки-но ставав на ноги. Ко
рпус вузу розміщувався 
по вул. Першотравневій (за
раз там восьмирічна шко
ла №  8). Не б у ло  ніякої ба
зи у фізичному кабінеті, не 
говорячи вже про те, що 
й такої кафедри фізики не 
існувало.

З часом учительський ін
ститут перейменовано у 
педагогічний. Матеріальна 
база його поступово стає 
солідніш ою . Засновником 
наукової бази на ф ізико- 
математичному факультеті 
був П . Л .  Киричок. Разом

зі своїм науковим керів
ником доцентом  Київсь
кого держ університету
С. М . Каральником по
чали створювати рентгені
вську лабораторію . Приве
зли креслення Д Р С , самі 
робили перш у рентгенів
ську установку, яка, до 
речі, працювала ще доне
давна. Лабораторія нала
годж увала зв’язки із солі
дними вузами, зокрема, 
Ростовським держуніверси* 
тетом, Московським ін
ститутом  кристалограф ії.

За довгі роки П. П . Ки
ричок очолював кафедру 
фізики, був деканом ф ізи - 
ко-математичного факуль
тету. Завдяки його сум лін
ності і наполегливості ка
ф едра —  одна з кращих 
в нашому інституті, вже ба
гато років п ід р я д  —  л іде р  
соціалістичного змагання. 
Зусиллям и Петра Павло
вича створена галузева 
науково-дослідна лабора
торія рентгенівського і 
мессбауерівського д о с л ід 

ження магнітних речовин. 
На базі цієї лабораторії п ід 
готовлені дисертаційні ро
боти Г. С . Подвальних, М . П. 
Заріна, А . І. Антощ ука, 
Л . М . Шараневича, М . М . 
Яцури, В. М . Мініна (інж е
нера), О . В. Копаєва. Чима
ло  дослідників вступили 
д о  аспірантури. На базі 
цієї лабораторії і каф ед
ри фізики систематично 
проводяться Всесоюзні кон
ф еренції та семінари.

П етро Павлович —  не
втомна лю дина. П р о  це

свідчать хоча б понад 300 
наукових праць, серед яких 
підручники д ля  студентів' 
фізико -  математичного фа
культету педагогічних ін- 
стиітутіїв, І м етодичні посіб - 

• ники д ля  вчителів і студен
тів, м онографія «З л е к т - 

ронное состояние в ф е - 
римагнетиках». На рахунку 
П. П . Киричка 12 авторських 
свідоцтв. У  1988 році про

ф есор нагородж ений на
грудним  знаком Всесоюз
ного товариства винахідни
ків та раціоналізаторів «Ви
нахідник СР С Р ». Його стат
ті передруковую ть закор
донні наукові видання. Пе
тро Павлович —  активний 
учасник між народних сим
позіумів, що проходили 
у  Києві, М інську, Москві. 
Тільки один перелік свід
чить про яскраво і плідно 
прожите життя. А  зовсім 
недавно П. П . Киричок на
городж ений м едаллю  А . С . 
Макаренка. У  день 70-річ- 
ного ювілею хочеться щи
р о  побажати шановному 
П етру Павловичу міцного 
здо ро в’я, бадьорості д у 
ху, нових наукових відкрит
тів, особистого щастя.

Л . Ш А РАН ЕВИ Ч.

Д о ц е нт кафедри фізики,
секретар партійної о р 
ганізації фізико-матема-
тичного ф акультету.

На ф о то : проф есор
П . П . Киричок (у  центрі] 
з випускниками 1981 р о 
к у  О . М . Павлюк та М . В. 
Карпцем.

і У  Ф О Т О О Б ’ЄКТИВІ Х У Д Г Р А Ф

Усі нетлінні барви Прикарпаття
Худож ньо-граф ічний фа

культет —  наймолодший в 
інституті: він створений у 
вересні 1987 року. Першйм 
його деканом обраний кан
дидат педагогічних наук, 
доце н т І. В. Ф ічора. Саме 
завдяки його наполегливос
ті, а також творчій фантазії

t живому! зацікавленню 
усього колективу ф акульте
ту  тут створені чудові ум о
ви для  успіш ної роботи і 
навчання. О ф орм лення інте
р ’єрів ф акультету —  спра
ва рук самих студентів та 
викладачів. Приміщення ху- 
дожньотграфічного і справ

д і можна назвати палацом, 
або ж галереєю, де пред
ставлені усі зразки образо
творчого та декоративно- 
прикладного мистецтва. Д о  
послуг студентів (їх, до  ре
чі, навчається на факульте-1 
ті 226 —  на стаціонарі та 
171 —  на заочному) худож -

Вже кілька місяців у 
нашому інституті діє То
вариство української мови 
ім. Т. Г. Шевченка. Про 
його перші кроки і  плани 
на ближче -майбутнє роз
повідає голова Товарист
ва, завідуючий кафедрою 
української мови М. П. 
ЛЕСЮК.

У НАШОМУ інституті 
Товариство української 
мови ім. Т. Г. Шевченка 
створено у березні ц. р. 
Першою великою і важли
вою справою, яку ми ор
ганізували, було Свято 
словесності, що проводи
лося у вузі. В рамках 
цього свята були проведе
ні вечір поезії «Розцвітай 
же, слово!», свято україн
ської мови, клуб допитли
вих філологів, інші ціка
ві заходи. Активну участь 
узяли члени нашого осе
редку у проведенні обла
сної установчої конфе
ренції Товариства, що від
булася у квітні ц. р. Важ
ливу й корисну справу 
роблять члени нашого 
осередку доценти кафедри 
української мови Н. Я. Ти- 
шківська, яка навчає ук
раїнської мови викладачів 
інституту нафти і газу з 
їх власної ініціативи, та 
Д. В. Бондаренко, яка ви
кладає українську мову 
інженерно-технічним пра
цівникам одного з проми
слових підприємств міс
та. Інші члени Товарист
ва активно пропагують рі
дну мову, виступаючи у 
трудових колективах, се
ред учителів, учнів, інте
лігенції нашої області.

Тепер наш осередок 
об’єднує понад 200 чле
нів. Це викладачі, студен
ти різних факультетів, 
але, звичайно, найбільше 
з філологічного. Це над
звичайно мало, якщо взя
ти до уваги, що колектив

—  з
ТОВАРИСТВО 

РІД НОЇ иови
інституту налічує близь
ко чотирьох тисяч чоло
вік. Вважаємо, що бути 
членом Товариства україн
ської мови ім. Т. Г. Шев
ченка є справою честі ко
жного викладача і кожно
го студента, адже зараз 
необхідно більш активно 
включитися у процес під
несення престижу україн
ської мови, розширення 
сфери її  вживання, пове
рнути їй> втрачені позиції 
у нашій республіці.

З  початком навчально
го року рада нашого осе
редку планує розгорнути 
ширшу роботу по залу
ченню до Товариства но
вих членів, по активізації 
їх діяльності. . У планах 
Товариства — підготовка 
й проведення вечорів по 
вшануванню видатних ді
ячів української культу
ри, організація Свята ук
раїнської мови в інститу
ті і допомога у проведен
ні таких свят у школах 
та трудових колективах 
області, а також активна 
пропаганда української 
мови і культури мовлен1- 
ня через лекції серед на
селення, через пресу, ра
діо тощо. Одним з найго
ловніших наших завдань 
є боротьба за чистоту ук

р а їн сько ї мови в нашому 
вузі, адже не секрет, що 
й викладачі і студенти не 
завжди дотримуються ор
фоепічних норм українсь
кої мови.

Перед Товариством сто
ять й інші невідкладні 
завдання, які можуть бу
ти виконані тільки при 
умові активної участі 
усіх його членів.

ня майстерня, де  творча 
м олодь має змогу плідно 
.працювати.

Душ ею  худож ньо-граф іч
ного називають відомого на 
Прикарпатті художника, ми
стецтвознавця, завідую чого 
кафедрою  образотворчого 
мистецтва М . П. Ф іго ля . У 
народі кажуть: учитель ви
ховує перш за все не сло
вами, а своїми ділам и, вчин
ками. Це повною мірою 
стосується Михайла Павло
вича, який, будучи безмеж
но закоханим у свій рідний 
карпатський край, прагне 
передати його неповторну 
красу і нетлінні барви у 
художніх полотнах. Твори 
митця експонувалися більш  
як на тридцяти ре спуб лі
канських та всесоюзних 
виставках, зберігаються у 
двадцяти музеях нашої кра
їни і за кордоном . М . П . 
Ф іго ль  —  автор майже ста 
наукових праць з м и с те -, 
цтвознавства. Д о  речі, нау
кову діяльність, основним 
у  якій є вивчення і пропа
ганда місцевих мистецьких 
традицій, ведуть усі викла

дачі ф акультету. Колектив
підтримує тісні зв’язки з 
науковими і науково-мето* 
дичними центрами країни, 
зокрема, з лабораторією 
естетичного виховання Н Д І 
педагогіки УРСР, Всесоюз
ним Н Д І худож нього вихо
вання А П Н  СРСР тощ о. 
Спільно з науковцями Львів
ського інституту прикладно
го та декоративного мисте
цтва колектив факультету 
працює над створенням 
програми з естетичного ви
ховання, а також створен
ням єдиного регіонального

центру з естетичного вихо
вання на базі вищеназваних 
інститутів та Косівського 
технікуму народних худож 
ніх промислів.

Викладачі факультету про
водять велику к ультур н о - 
освітню роботу сере д учнів
ської та студентської m o U 
л о д і. Приміром, тут працює 
лекторій з образотворчого 
мистецтва (керівник В. Г. 
Лукань), створено універси
тет знань з народного де
коративно-прикладного ми
стецтва Прикарпаття (керів
ник —  член Спілки худож 
ників СРСР П . В. Рибчак), 

і викладачі ке ру- 
в

д ля  дітей -сиріт 
створена картинна галерея.
На ф акультеті' відкрито му
зей народного декоративно- 
прикладного мистецтва П ри
карпаття, у  якому пред
ставлені всі види народного 
мистецтва краю, виготовлені 
руками викладачів і сту
дентів.

На знімках: (зліва] йде  
чергове обговорення викла
дачами і студентами твор* 
чих доробків; ці чудові ва
зи і світильники —  окраса 
інтер’єру факультетського  
приміщення.

Ф о то  В. Боб'яка.
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Складний і цікавий час 
переживає вища школа. ї ї  
перебудова відкрила нові 
мож ливості, нові горизон
ти  д л я  творчої роботи, смі
ливих експериментів, не
стандартних рішень. О со б 
лив о це помітно на нашому 
факультеті підготовки вчи
телів початкового навчання. 
Почався активний процес 
його перепрофілю вання. 
Новий навчальний рік ми 
почнемо з підготовки ф а
хівців ще двох нових спе
ціальностей. Всього їх бу
д е  п ’ять. Ц е  відкриває пе
р е д  нами нові можливості, 
а щ е більш е ставить про
блем , з яких чи не най
складніша —  кадрова. Ш лях 
у  цьому вбачаємо один: 
готувати наукові кадри вла
сними силами, даючи мо
ж ливість м олодим  виклада
чам навчатись в аспіранту
рі.

Перебудова потребує 
зміцнення і розширення на
вчально-матеріальної ба
зи. В цьому навчальному 
році на факультеті обладна
но 15 нових кабінетів. Та 
це тільки початок роботи. 
Необхідно докласти чима
л о  зусиль, щоб наповнити 
Ї Г  якісним дидактичним і 
методичним матеріалом, 
новою  літературою .

З  нового навчального 
року почне функціонувати 
спеціальний читальний зал 
на 80 місць, що дозволить 
значно поліпш ити самостій
ну роботу студентів. Д о  ре
чі, ї ї  треба індивідуалізу
вати. Практика показує, що 
самостійна робота, органі
зована на загал, не ефек
тивна, не формує і не роз
виває у  студентів умінь і 
навичок, а головне —  ба-

Нас конкретних дій

жання працювати самос
тійно.

Специфіка роботи на
шого ф акультету потребує 
ком плексної бази д л я  по
стійної практики студентів. 
Ц е  повинна бути загаль
ноосвітня школа, ш кола-ін- 
тернат і дош кільний заклад. 
Без такого комплексу буде  
важко здійснювати прак
тичну підготовку вчителя

початкових класів широкого 
профілю . Тому є крайня по
треба у  вивченні досвіду 
роботи окремих ш кіл-Інтер- 
натів, дитячих будинків, д о 
шкільних установ, класово- 
дів шкіл області. На жаль, 
ми ще слабо здійснюємо 
підготовку майбутніх вчите
лів д о  роботи в малокомп- 
лектній СІЛЬСЬКІЙ школі.

Здається, настав час вне

сти зміни і в науково-дос
л ід н у  роботу наших викла
дачів. Доцільно зупинитись 
на проблемі організації ро
боти наших випускників, які 
працюватимуть за двома 
спеціальностями, скажімо, 
учитель початкових класів і 
музики (цього року був 
перший випуск). Нам необ
хідно точно знати: кого, як 
і д ля  чого ми готуємо. Ви
вчення якості підготовки 
м олодих вчителів за двома 
спеціальностями на робо
чих місцях до зво ли ло  б чіт
кіше і злагодж еніш е б у ду 
вати навчальний процес на 
факультеті і давати школі 
спеціаліста, який би відпо
відав сучасним вимогам.

Нові можливості відкри
ваються і у  виховній роботі 
зі студентами. Надану нам 
самостійність треба розум
но використати. Плануємо 
створити свій університет 
культури, дискусійний клуб, 
клуб д ля  дівчат «С в ітли ц я ». 
Хочемо, щоб студентські ро
ки підготували їх не тільки 
д о  педагогічної діяльності, 
але й дали хороші уроки 
майбутнім м олодим  госпо
диням і матерям.

Хороших планів і задумів 
багато. А ле  тоді вони ста- 
нуть дійсністю , коли кожен 
студент, викладач факуль
тету б уде  вболівати за за
гальну справу, активно пе
ребудує свою роботу сто
совно д о  вимог часу.

с . Д О М Б Р О В С Ь К И Й . 
Завідуючий кафедрою  пе
дагогіки і методики по
чаткового навчання.

На знімку: заняття зі сту
дентами дош кільного в ідді
лення веде доце н т Н. В. 
Л И С Е Н К О .

М абуть, і абітурієнтам, І студентам та викладачам  на
ш ого вузу б уде  цікаво знати, що з 1 вересня ц. р. в 
Івано-Ф ранківську почне діяти  нова школа №  23, назва 
якій —  експериментальна базова школа педінституту. 
Буквально кілька днів том у вчена рада нашого вузу о д 
ноголосно затвердила директором  С Ш  №  23 П . Д . С У -  
С А К А . Перше інтерв'ю  Петра Дмитровича —  д л я  га
зети «Радянський пе да го г».

ви. образотворчого мисте-—  Петре Дм итровичу, ви 
викладач кафедри атеїзму, 
етики і естетики. А  як по
чуваєтеся у  р о лі директора  
нової ш коли!

—  Якщо повернутися д о  
процедури затвердження, 
то  я не зовсім задоволений, 
б о  не б у ло  альтернативних 
кандидатур. О то ж  моя «д и 
ректорська» платформ а не 
відчувала ніякої конкурен
ц ії. О днак факт є фактом. 
А  почуваюся я впевнено, 
бо перш ніж працювати на 
ЩЙЮМрі. п'жть рок’з б у ї 
директором  ш коли у  Бого- 
родчанськом у районі.

цтва, музики. В процесі 
розвитку дитини будем о да
лі виявляти її  н а хи л#  що 
дасть можливість поступово 
у середніх і старших кла
сах здійснювати навчання за 
проф ілем : фізико-математи-

предмети, особливо ті. що 
важко даються. Тож  із кла
сами поглибленого вивчен- 
ня будуть  і такі, де  навчан- 
ня вестиметься за дещ о 
спрощеними програмами. 
Окрім  того, створюємо 
проф о рієнтаційну служ бу, 

яка допомож е виявити і тих 
учнів, котрі схильні до  пе
дагогічної роботи і яким 
уже відповідно створюва
тимуться умови д ля  пільго
вого вступу у  наш інститут.

А  щ одо базової школи... 
Раніше у  нас при інституті 
теж  б ули  базові школи, але

Нова школа
нові підходи

**». Ч * значить для іи-

—  Ш кола наша б уде  спра
вді незвичною. Спочатку, 
якщо дозволите, у  кількох 
словах розповім про мате- 
ріально-навчальну базу. 
Ш кола матиме сучасно об
ладнані навчальні кабінети й 
лабораторії, три спортив
них зали, плавальний ба
сейн, тир, окремий корпус 
д л я  навчання шестиліток, 
приміщення д ля  проведен
ня гурткової роботи. Крім 
того, учні матимуть змогу 
займатися у  стінах інститу
ту : у  дисплейних класах, 
лабораторіях фізики, мате
матики, астрономії, худож 
ній майстерні, на навчально- 
до слідн о м у полі тощо.

В основу роботи колекти
ву школи буде покладений 
принцип педагогіки розвит
ку, що надає можливість 
кожній дитині виявити свої 
уподобання, прагнення до  
тієї чи іншої форм и діяль
ності. Починаючи з першого 
класу, плануємо поглиблене 
вивчення окремих предм е
тів, зокрема, англійської м о-

У  ш колі широко практи
куватиметься принцип д о б 
ровільності у  вивченні кола 
предметів, які найбільше 
відповідатимуть життєвим 
планам старшокласника. 
Плануємо факультативні ку
рси, спецсемінари, наукові 
технічні гуртки. Поглиблене 
вивчення предметів У різ- 
ного р о ду  факультативах 
здійснюватимуть провідні 
науковці нашого вузу. 
З метою розвитку тво
рчої і трудов ої д іяль 
ності хочемо організу
вати кооператив «Батьки і 
д іти ». Велика увага приді
лятиметься естетичному ви
хованню учнів, їх фізично
м у удосконаленню . С поді 
ваємося, що тут у  нас буде 
працювати школа мистецтв, 
численні спортивні секції, 
д о  роботи  ̂яких залучимо 

кращі творчі сили інституту.
О тж е створюються умови 

д ля  всебічного розвитку 
всіх дітей, відкриття дух о 
вного потенціалу кожного 
учня. Думаємо, що д ля  ча
стини ш колярів не повинні 
бути обов'язковими усі

це все було  форм ально, ка
ф едри не зацікавлені були 
проводити там б удь-як у  ро
боту, чомусь між виклада
чами вузу і ш колою існу
вала товста стіна, як це не 
дивно.

Наша ж базова школа д л я  
інституту означає те, що 
практично усі кафедри б у
дуть мати свої базові типо
ві кабінети, де  проводити
муть м етодику викладання 
того чи іншого предмету. 
Студенти ж матимуть мож- 
ливість саме там бувати на 
заняттях з методики викла
дання. Ц е  повинно бути 
свого р о д у  співробітництво. 
Й ого з охотою і навіть ініці
ативно сприйняли кафедри 
ф акультету підготовки вчи
телів початкових класів, мо
вники, у  тому числі іномов- 
ники, музично-педагогічний 
факультет. Сама по собі ця 
ідея надзвичайно хороша. 
А ле  разом з тим викладачі 
вузу розуміють, що беруть 
на себе величезну відпові
дальність, адже ш колою  
треба б уде  займатися без
посередньо.

Яка стадія підготовки

д о  навчального ш кільного  
процесу сьогодні!

—  Якщо говорити про бу
дівельні роботи, то вони 
наближаються до  завершен
ня. Сподіваюся, що до  15 
серпня усе б уде  зроблено. 
Спорудж ення школи — ■ П ІД  

особливою  опікою перш о- 
го секретаря міськкому па
ртії Я. П. Ф едорчука.

Коли ж вести мову про 
вчительський колектив, то 
зараз іде його комплекту
вання шляхом конкурсного 
відбо ру. Розраховуємо на 
те, щ о в педагогічном у ко
лективі школи будуть  пра
цювати творчі лю ди, свого 
р о ду  новатори, ті, що ма
ють певні методичні знахід
ки. О то ж  один з головних 
критеріїв в ідбо р у —  
нове п п и я ш  у  
ш у сказати, що усе це не 
так просто. Наприклад, з 
80 кандидатур перший тур 
конкурсу витримали лише 
25.

Д о  речі, більш ість учи
телів школи будуть одно
часно входити у склад від
повідних кафедр, що теж 
покладає на них особливу 
відповідальність. О цей вза
ємозв'язок, як і протилеж 
ний: викладач вузу —  шко
ла, повинен принести від
радні наслідки у  вихованні 
підростаю чого покоління.

—  Нова школа —  найбі
льша в області. Управляти  
нею —  завдання не з ле г
ких...

—  Ц е  справді так. Ш кола 
розрахована на півтори ти
сячі учнів. Через те у  ме
не чотири заступники. Ство
рюється також соціолого- 
психологічна служ ба, яка. 
окрім виявлення дитячих 
нахилів і здібностей, до по 
магатиме в управлінні. Бе
ремо на озброєння педаго
гіку співробітництва на ети- 
ко-культурній основі. А  да
лі —  покаже час.

Інтерв'ю  взяла 
Н. Б О Д Н А Р Ч УК .

СТ ЩЕ і ще раз пове- 
ртаюся подумки до 

ТОГО сонячного, спекотно- 
го дня, коли переступила 
поріг, здавалося б, звича
йної міської квартири, у 
стандартному, п’ятиповер
ховому будинку, яких ба
гато. Але живе в цій осе
лі людина, долю і життя 
якої звичайними аж ніяк 
не назвеш, бо перетнули
ся вони з долями багатьох 
людей, чиї імена. стали 

[ ім’ям їх епохи.
Дві світові війни і ре

волюцію пережив Юрій 
Дмитрович Крих; Іспанію, 
Австрію, Францію, Німеч
чину, Бельгію, Піренеї і 
Кавказ бачили його про
никливі, мудрі очі, а ру
ки, чутливі й працьовиті, 
й досі пам’ятають таєм
ницю, до якої довелося 
доторкнутися, яку зберіг 
у чорну годину. — скрип
ку великого Страдіварі.

На перший погляд мо
же скластися враження, 
що цією долею постійно 
правив його величність 
Випадок. Випадок допоміг 
стати учнем професора 
Петербурзької консерва
торії, уславленого скри
паля Сергія Сергійовича 
Іванова, щасливий випа
док — перемога на між
народному конкурсі під 
керівництвом Ж ака Тібо, 
і потім ще багато-багато 
таких же вдалих збігів 
обставин^ Але, мабуть, се
кретом успіху скрипаля 
був не стільки випадок, 
скільки велика працелюб
ність і неабиякий талант. 
Талант, що знову ж таки 
складається, як стверджує 
сам Юрій Дмитрович, на 
99 відсотків із праці і 
лиш на один — із «дару 
божого».

Десятки років успішної 
концертної діяльності, за
хоплені газетні і журналь
ні публікації, що зберег
лися в архіві Юрія Дмит
ровича, і пожовклі від 
часу, і зовсім недавні...' 
Все це було і є. Та гуч
ний успіх і удачі — лиш 
на поверхні. А взяти гли
бше — роки напруженої, 
невпинної праці, з якою 
пов’язав себе з дитинства. 
Хоча це тепер 14 років 
— дитинство, а тоді доро
слішали значно швидше.

1921-й Юрій Дмитрович 
запам’ятав назавжди. Та й 
чи мислимо забути цей 
голодний рік, коли він ра
зом з іншими вихованця
ми Гадяцької гімназії у 
складі хору їздив по се
лах. Вони співали... Свій 
невеличкий пайок (сіль і 
мило) міняли потім на бо

рошно. Щоб не вмерти з го
лоду, Юрко ходив разом 
з братом ловити рибу. 
Хліба тоді вони не бачи
ли три місяці.

А ще в цей рік вирі
шилась його доля: хло
пець врятував на ріці 
Псьол потопаючого Сер
гія Іванова і, коли той за
хотів йому віддячити, 
Юра попросив одне — на
вчити його гри на скрипщ 
(цікаво, що попросив би 
його сучасний ровесник?). 
Через три місяці щоденної 
напруженої роботи він 
уже виступав на концерті.
Так швидко тому, що вже 
знав основи музики. У 
гімназії учні навіть співа
ли концерти з нот. Юрій 
уже вмів грати на балала
йці, гітарі, тобто на тих 
інструментах, що були йо
му доступні, недорогі. А 
першу скрипку отримав з 
рук першого ж свого учи
теля — Сергія Сергійови
ча Іванова. І через рік по
ступив у Львівський ін
ститут імені М. Лисенка, 
де, як один із кращих 
студентів, отримував сти
пендію із Лисенківського 
фонду. Сам Юрій Дмитро
вич згадує цей час, як 
нелегкий період свого 
життя.

працювати, аби не ста ги 
тягарем для рідних (бать
ко на той час був безро
бітним, а в сім’ї, крім ме
не, — ще двоє дітей). Під
робляв малярством в 
ательє. Спочатку розво
див фарбу, а пізніше — 
розмальовував стіни. Тим і 
тримався. Тоді українсь
кі емігранти надсилали 
родичам з Америки дола
ри. За канікули я зароб
ляв доларів з десять. А 
один місяць на квартирі 
з харчуванням коштував 
мені один долар. Так і 
жив. Пізніше став працю
вати в Тернополі, у театрі 
Йосипа Стадника «Україн
ська бесіда» концертмей
стером і диригентом, ми 
тоді якраз ставили «Ма
дам Батерфляй».

А трохи пізніше, у Пе
ремишлі, Юрій Крих по
знайомився з таким же, 
як і він, студентом (заоч
ником Краківського уні
верситету), сином свяще- 
ника-москвофіла Яросла
вом Таланом. Вони разом 
працювали у невеличкому 
кінотеатрі. На екрані роз
горалися німі пристрасті, 
а Юрій і Ярослав добира
ли до них музику і текст. 
Так минув рік.

— Ми дуже дружно жи
ли, — згадує Юрій Дмит
рович. — Багато спереча
лися, розмовляли про всі 
події, що відбувалися у 
той час. Ярослав був над
звичайно розумною, про
гресивкою і сміливо мис
лячою/ людиною. Його 
вплив на мене — безпе
речний. Бо до цього зна
йомства я абсолютно не 
цікавився політикою, хоча 
на той час, коли вчився у 
Львові, там існувало 22 
партії. Небагато була на
селення, та багато всяких 
думок. Але мене цікавила 
лиш музика. От тільки 
вступив у студентське то
вариство «Відродження».

У кожному Інституті 
(політехнічному, медич
ному, лісотехнічному) бу
ло тоді своє товариство.
А «Відродження» охоп
лювало ВСІХ студентів. Се
ред інших воно відрізня
лося тим, що його членам 
не вільно було пити, не ві
льно курити, не вільно 
любити. Тільки у 24 роки 
хлопцям дозволялося од- 
ружуватись, а дівчатам у 
21 — виходити заміж. 
Багато уваги приділялося 
здоров’ю. От маєтеги^іль- 
ше 80 років прожив і не 
знаю, що таке бюлетень. А 
чому товариство назива
лося саме «Відродження»?
Бо малися на увазі його 
о с н о в н і  принципи: відрод
ження тіла і духу. Иосо 
учасники мали бути людь
ми чесними, справедливи
ми, сильними, щоб могли 
захистити іншого. Мені це 
найбільше відповідало, 
бо на випивку і куриво не 
було грошей, а спорт лю
бив — з дитинства зай
мався плаванням. Крім 
того, ми вивчали фехту
вання, усі найновіші тан
ці, правила доброго тону, 
щоб у будь-якому това
ристві належно поводи
тися.

Студентські роки про
майнули швидко, роки не
впинної роботи в одному 
із кращих музичних зак
ладів того часу — інсти
туті ім. Лисенка. А через 
деякий час до його випуск
ника Юрія Криха прийшли 
справжнє визнання і сла
ва.

1934 рік також один із 
найзнаменніших у його 
житті. Оголошено міжна
родний конкурс скри
палів, віолончелістів та 
піаністів у Парижі, який 
очолили всесвітиьовідомі 
музиканти: скрипаль Шак 
Тібо, віолончеліст П . Ка- 
зальс і піаніст А. Корго.
У залі Паризького вищого 
навчального музичного за-~ - шшкишвиш музичного :

-  Доводилося багато Кладу «Еколь Нормаль де
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мюзік» зібралося 360 ви
конавців з усього світу. І 
серед них — українець 
Юрій Крих. Щоправда, 
ніхто про це не знав, крім 
«директора конкурсу 
Мажо, який, заповнюючи 
в анкеті молодого вико
навця графу «національ
ність», здивовано підняв 

•брови: «Не було ще випа
дку, щоб у такому кон
курсі брав участь украї
нець». Мажо був єдиною 

людиною, котра знала, хто 
«  хто. Для всіх членів 
жюрі учасники проходили 
анонімно, під номерами. І 
лиш по закінченні, коли 
визначились переможці, 
серед яких був і Юрій 
Крих, карти було відкри
то. А польський посол у 
.Парижі Ліпінський здиву
вався: «Пане Криху, що 
тут написано? Ви ж по
ляк» , на що той відповів: 
«Я українець, народже 
ний у Польщі».

Після конкурсу для 
Ю рія Дмитровича надійш-

вчання, принцип якого 
полягав у тому, що нехай 
краще молодь вчиться 
музики, аби менше лиша
лося часу на все пусте. 
Згідно з цим законом нав
чання у музичній школі 
дітей службовців держа
вних установ оплачувала 
держава. А коштувала ця 
наука недешево — ЗО зло
тих на місяць. Музичних 
шкіл, як я вже сказав, бу
ло багато. Кожен, хто мав 
диплом про закінчення 
консерваторії, одержував 
право відкрити музичну 
школу. Отже директором 
міг бути тільки спеціаліст. 
Викладати в них запрошу
вали найкращих артистів 
з Відня, Берліна. Праги, 
(сполучення було дуже 
хороше: приїхав викладач 
на тиждень, провів занят
тя і повернувся). Так ось 
ця конкуренція, що тоді 
існувала між такого роду 
навчальними закладами, 
широка пропаганда музи
ки і сприяли тому, що у

Юрій Дмитрович Крих, 
той самий студент, що так 
захоплено аплодував їй у 
двадцять восьмому.

— Соломія Амвросіївна 
була дуже цікавим педа
гогом, прекрасної вокаль
ної школи, з великим ви
конавським досвідом і ро
зумінням музики, люди
ною високої культури і 
надзвичайної працелюб
ності. Все, що здобула 
вона у своєму житті,—ре
зультат її  титанічної пра
ці-

Більшість з нас знає її  
як співачку, мені пощасти
ло побачити Крушельни- 
цьку-педагога. У 70 ро
ків вона прекрасно пам’я
тала всі опери, пояснюва
ла студентам не тільки як 
СПІВАТИ, але і як ГРА 
ТИ ту ЧИ іншу епоху, як 
працювати над образом. 
У ній поєднувалися велика 
співачка і велика актриса, 
і мистецтво цього синтезу 
вона прагнула передати

по-друге, — організову
вав у Тернополі музичну 
школу і симфонічний ор
кестр, влаштував дири
гентські курси для села, 
щоб і там були люди з 
музичною освітою, був на 
зборах у Львівському 
оперному театрі, присвя
чених возз’єднанню Захід
ної України з Україною 
Радянською. Молодь ме
не також знала, бо я  ви
кладав у ліцеї співи і ми 
часто виступали з концер
тами. Словом, люди віда
ли, кого обирають. їм 
були відомі мої погляди, 
бо я і жив там, і працю
вав. піднімав справу мис
тецтва. Багато значило і 
те, що нарешті українці 
одержали право на свою 
мову, свою культуру і МО
ГЛИ обрати у найвищий 
орган державної влади си
на свого народу.

Юрій Дмитрович ще й 
досі зберігає у себе, як 
найдорожчу пам’ятку, ма-

л о  запрошення ЗКака Ті- 
<5о на вищі мистецькі кур- 
«  і інтерпретації. І знову 
/а успіхом — важка ро- 
іота. Не спочивання на 

лаврах, а щоденна праця 
до сьомого поту, яку із 
12 набраних на курси му
зикантів витримали лиш 
семеро. Лекції, репетиції, 
щотижневі концерти в 
«Еколь Нормаль де мю
зік»  (до речі, кожен раз
— за новою програмою). г

— Це було нелегко. 
Але мені пощастило пра
цювати з такими світила
ми музики, як Артур Тос- 
каніні, у якого я грав 
шість концертів, Рахмані- 
яов (три концерти). Наскі
льки складно було з ними 
працювати, судіть самі: 
одна репетиція — і від
разу  виступ.

Цей рік подарував мені 
,^чгато нових знайомств і 

* чах зустрічей. Тоді ж 
^гг-^-лзнайомився з О. К. 

Тлазуновим. Він мешкав 
недалеко від «Отель де 
Ві», де я  тоді жив, і ми 
часто зустрічалися в ко
стелі Сан Суль Пліс по
близу Нотр Дам, де слуха
ли чудовий орган на 1.800 
сопілок, роботи італійсь
ких майстрів (над ним 
працювали 11 років). Вда
лося послухати Шаляпі- 
на в опері «Дон Кіхот».

Юрій Дмитрович роз
повідає про уславлених 
музикантів і співаків, з 
якими працював, просто 
зустрічався, перелічує 
імена, що стали нині ле
гендою, сучасників, коли 
можна так мовити, «золо
того віку» музики в усьо
му світі, і на Україні зо
крема.

— Як педагог, можу 
сказати, що такий рівень 
музичної культури мав 
свої корені # вихованні 
ще з дитячих років. Бага
то молоді у той час захоп
лювалося музикою. Тільки 
у  Львові було сорок музи
чних шкіл і три консерва
торії. Одну з них (поль
ську) закладав ще син 
В. А. Моцарта, у 1903 ро
ці з ’явився інститут іме
ні Лисенка (тепер їх  об’
єднано), а у 1935-му від
крили третю консервато
рію імені Шимановського, 
нового напрямку, модер- 
ністичну. На той' час було 
введено закон, який спри
яв розвитку музичного на

Львові був дуже високий 
і рівень загальної музич
ної культури, і рівень ви
конавський. Мабуть, то
му і зійшла саме в нашо
му краї така зірка, як Со
ломія Кругле льницька.

Про Соломію Амвросі- 
ївну Юрій Дмитрович 
згадує з особливою теп
лотою і повагою. Добре 
пам’ятає осінь 1928 ро
ку, коли ще студентом 
Львівського інституту іме
ні Лисенка потрапив на її 
концерт, почув співачку, 
яка стала славою україн
ського народу в усьому 
світі, яку вітала захопле
на публіка в найкращих 
оперних театрах Європи і 
Америки, партнерами якої 
були Шаляпін, Тітто Руф- 
фо, великий Карузо.

А через 16 років вона 
стала завідуючою кафед
рою вокалу Львівської кон
серваторії, куди ї ї  запро
сив на роботу проректор

своїм учням. Працювала 
вона з ними надзвичайно 
сумлінно: поки не доб’є
ться, аби студентка заспі
вала так, як треба, не від
пустить ї ї  нізащо. Якщо 
не було змоги займатися в 
консерваторії — студен
ти приходили до неї до
дому.

Викладати в консерва
торії вона почала з серп
ня 1944 року, — продов
жує Ю. Д. Крих, — після 
дозволу Молотова, за 
яким мені довелося їзди
ти, як народному депу
тату.

— До речі, Юрію Дми
тровичу. Вас обрали де
путатом на сесію Верхов
ної Ради СРСР першого 
скликання. Чому саме 
Вас?

— Просто Тернопіль
щина мене добре знала (а 
обирали мене саме там). 
По-перше, — концерти,

леньку червону книжечку 
з потемнілими від часу 
сторінками — депутатсь
кий мандат, підписаний 
М. І. Калініним. Зберіг її  
і у війну, хоча це могло 
коштувати йому життя. І 
це, мабуть, не тільки і не 
просто дорога пам’ятка, 
це знак гідності і синівсь
кої вірності своєму наро
дові.

Сесія Верховної Ради 
стала знаменною і у йо
го житті, як митця. Пів
годинна розмова молодо
го (а тоді йому було 33 
роки) депутата з М. І. Ка
лініним, за спогадами 
Юрія Дмитровича, люди
ною дуже простою і безпо
середньою, завершилася-., 
як у казці — виповнен
ням найзаповітнішої мрії, 
яка є у кожного скрипаля. 
Йому була вручена скри
пка Страдіварі. ї ї  разом 
з маленькою червоною 
книжечкою, як дві найдо

рожчі реліквії, він зберіг 
у війну.

...А потім були роки 
відродження його Бать

ківщини, його краю, і в 
цьому відродженні часто
чка і його праці. А вона 
була просто необхідна, бо 
зруйнованій війною краї
ні потрібні були не тільки 
чавун, машини, нафта, 
вугілля, але й освічені 
люди, таланти, які, до 
речі, треба ростити з не 
меншим сумлінням, ніж 
диво-сад — тоді й плоди 
він дасть чудові. І Юрій 
Дмитрович знову, як і ра
ніше, не довго розмірко
вуючи, взявся до роботи. 
Був проректором Львів
ської консерваторії, пізні
ше перейшов у Київську. 
Весь час працював з мо
лоддю, і тепер продовжує 
цю благородну справу в 
нашому інституті, готуючи 
не просто музикантів, але 
й педагогів, від яких за
лежатиме рівень нашої ку
льтури в майбутньому.

...Нині Юрій Дмитрович 
Крих — доцент кафедри 
теорії, історії музики та 
гри на музичних інстру
ментах. Багато його уч
нів стали всесвітньовідо- 
мими музикантами і також 
займаються викладацькою 
діяльністю. Це і лауреат 
першого міжнародного 
конкурсу імені Чайковсь- 
кого Валерій Климов, і 
нинішній ректор Львівсь
кої консерваторії Зенон 
Дашак, і багато, багато ін
ших. Живуть його вихо
ванці й за кордоном: гра
ють у симфонічних орке
страх, дехто відкрив му
зичні школи. Хоча, як ві
домо, нелегко знайти своє 
місце на чужині, де серед 
багатьох труднощів — 
мовний бар’єр. Але музи
ка — мова, яку зрозуміє 
кожен. І якщо це справж
нє мистецтво — воно обо
в’язково знаходить шлях 
до людей.

З а  плечима Юрія Дми
тровича чималий викла
дацький досвід. Тому й по
цікавилась, як він думає, 
їв чім причини нинішньо-* 
го, мґяко кажучи, незадо
вільного стану музичної 
освіти? "

— Річ, мабуть, у  тім, 
iL«d немає музичного ви
ховання із наймолодшого 
віку, — розмірковує Юрій 
Дмитрович, — Забуті дав
ні традиції виховання ді
тей, і музичного, і естети
чного. Що маю на увазі? 
Насамперед... церкву. Ко
жної неділі люди йшли у 
храм і співали. Було якесь 
свято — співала вся ву
лиця, все село. Діти це чу- '  
ли і наслідували старших. 
Крім того, їх виховання 
було пов’язане не тільки 
з музикою, але і з так 
званими народними, про
мислами: вишиванням, рі
зьбою, словом, усім тим, 
що тільки могло дати се
ло. Воно й зрозуміло, бо 
для того, щоб виразити
ся у мистецтві, мало зай
матися тільки музикою 
(це дуже вузька спеціа
льність). Можна бути і 
художником, і математи
ком, і- фізиком, ким зав
годно, бо чим більше бу
де галузей пов’язано з 
музикою, тим краще вона 
звучатиме. Більше буде
граней її  сполучення з 
життям, більше можливо
стей розкрити кольори 
звуків.

Музика — це ніби тільки 
сім тонів, а скільки існує 
різних барв, а візьміть 
малярство — сім кольо
рів, а скільки відтінків?

Залежно в(ід духовного 
розвитку людини вона 
передає те, що відчуває, 
за допомогою фарби, зву
ку, або естетичного руху 
(як от у танці). Над бла 
гами матеріальними зав
жди вище стояли блага 
.духовності. Тому мисте
цтво і вимагає пев' 
ного рівня духовного ро
звитку. Так що, на мою 
думку, виховання дитини, 
і музичне в тому числі, 
залежить від того сере
довища, в якому вона зна
ходиться, від батьків, їх 
прикладу. Це формуван
ня особистості починає
ться навіть до. появлення 
дитини на світ. Правду 
кажуть, що людина вихО' 
вується за сто років до 
свого народження.

— Юрію Дмитровичу, 
а якої Ви думки про ни
нішню «музику молодих», 
про рок?

— Вважаю її просто 
засобом збудження орга
нізму, вираження якогось 
невдоволення. На мій по
гляд, рок — це перехід
ний етап у музиці, як і та
нці є перехідні. Класи
чні були і є, народні жи
ли і житимуть, доки на
род живе. А ще існують 
перехідні, численні танці 
«на сезон». Таким є і рок 
у музиці — на сезон. Але 
добрих наслідків від ньо
го не буде. Бо музика, як 
і наука, не завжди 
іде на користь.! От велика 
справа хімія, а ®  злих ру
ках перетворюється на за
сіб винищення людини. 
Так само і музика. Є му
зика, що приносить якісь 
переживання, будить у 
людині щось прекрасне, 
думку, почуття. А є така, 
що їх убиває.

— Але, як не дивно, 
саме така музика, часом 
без мелодії і ритму, у мо
лоді на сходинках попу
лярності сьогодні стоїть 
вище порівняно, скажімо, 
з музикою народною, де 
є і думка, і мелодія, і емо
ції...

— Мені здається, то не 
музика, а наш низький 
рівень культури, який, 
чесно кажучи, лишає ба
жати кращого. А щодо 
музики класичної, народ
ної, скажу так: це якраз 
те прекрасне, по-справж 
ньому цінне, що проходить 
крізь століття і стає віч
ним. Пісенькй-одноденки 
швидко спалахують і шви
дко зникають, сьогодні 
вже не пам’ятаєш, яка бу
ла вчора. А ті мелодії, 
що пов’язані з життям 
людей, і житимуть з ни
ми. Потім їх можна тіль
ки прикрашати, або зни
щувати, але тільки з на
родом, що їх  створив.

..,Літня спека спадає. 
Вечірнє сонце жевріє у 
шибках вікон. У дворі 
дзвенить дитячий сміх. А 
я  згадую слова Юрія 
Дмитровича: «Треба жи
ти не думкою, як ти про
жив чи живеш, а думкою, 
як будуть жити після те
бе»... Як житимуть вони, 
оці нинішні малюки, що 
так безтурботно зараз 
граються і сміються. Що 
передамо у спадщину їм, 
дню грядущому?

Н. ЯСИНСЬКА.

Фото І. Тнмінського.
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Джерело
світу
духовного

За 23 роки існування 
музично-педагогічний фа
культет підготував сот
ні висококваліфікованих 
учителів музики для за
гальноосвітніх шкіл. Він 
має окремий корпус, в 
якому є кабінет музики і 
музичного виховання, ау
диторії для проведення 
лекцій, семінарських та 
індивідуальних занять, са
мостійної роботи студен
тів. Є також необхідна 
кількість музичних інстру
ментів, методичних посіб 
ників, ТЗН.

Навчальний план пе
редбачає озброєння май
бутніх учителів музики 
марксистсько - ленінським 
ученням, основами психо- 
лого-педагогічних знань, 
уміннями та навичками із 
спеціальних дисциплін, 
тобто він дає можливості 
випускати підготовлених 
спеціалістів для школи.

Професійні навички та 
вміння студенти факуль
тету набувають під час 
лекційних, семінарських, 
практичних, лабораторних 
та індивідуальних за
нять.

Цикл історико-теоре- 
тичних, вокально-хорових 
дисциплін, методики му
зичного виховання в шко
лі, постановка голосу, кон
цертмейстерський клас, 
основний інструмент та 
інше — це далеко не пов
ний перелік спеціальних 
дисциплін, якими повинен 
оволодіти студент.

На факультеті працює 
ряд творчих колективів, 
мистецтво яких відоме в 
області і республіці, а то 
і за межами країни. Це 
народний вокальний ан
самбль «Росинка», во

кально - інструментальний 
ансамбль «Гуцулочки», а 
також інструментальний 
квартет «Усмішка» та во
кальний квартет «Легінь». 
В останньому співає відо
мий не лише нашим чита
чам, а й за межами краї
ни, заслужений працівник 
культури доцент №  Ю. 
Сливоцький.

Студенти І—IV курсів 
проходять педагогічну пра
ктику в загальноосвітніх 
школах, педагогічних учи
лищах, піонерських табо
рах. Під час неї вони ово
лодівають методичними 
прийомами ведення уроків 
та позакласних виховних 
заходів, необхідними для 
роботи в майбутньому. 
Студенти-практиканти ке
рують там хоровими ко
лективами, ансамблями 
тощо.

Факультет підтримує 
тісні зв’язки зі школами 
міста й області, зокрема 
із СІП № №  4, 11, 16 м. 
Івано-Франківська, Уто- 
ропської СШ Коломийсь
кого району.

Уже стали традиційни
ми проведення виїзних за 
сідань кафедр факульте
ту у сільських школах. 
Вивчено і узагальнено пе
редовий педагогічний до
свід вчителів музики і 
співів 3. Лозинського, Л. 
Грабця, В. Слуцького, Д. 
Буджака. При вузі працює 
університет музичної ку
льтури.

Завдяки спільним ста
ранням викладачів підроз
ділу з кожним роком по
кращується його навчаль
но-методична база, підви
щується якість навчаль
но-виховного процесу. І 
можна сміливо сказати, 
що завдяки цьому зростає 
і рівень професійної під 
готовки майбутніх учите
лів.

І. б а т ю ж е н к о .
Декан музично-педаго
гічного факультету.

Коли «Зірка» наша
ОДИН ДЕНЬ З ЖИТТЯ ПІОН

Цей рік для піонерсько
го табору «Зірка» особли
вий. Він став базовим у 
педагогічному експери
менті, що його проводить 
наш інститут.

Як завжди, все починає
ться з  труднощів. Так і в 
«Зірці» — узгодження, 
уточнення, перехід табір
ного майна у власність 
інституту, ремонт. І от, 
нарешті, перша зміна. Але 
й тут на мороку виховате
лям і дітлахам появилися 
перешкоди — безперервні 
дощі. Хлопці й дівчатка 
силоміць сидять по корпу
сах і альтанках. Однак, на 
їх  щастя, наставницький 
колектив підібрався дру
жний, спорий і  багатий на 
всілякі видумки. Тож, не
зважаючи на негоду, від
починок у дітей можна 
назвати активним.

Зважте самі. За якихось 
20 днів піонерам влашту
вали українські вечорниці, 
конкурс веселих і кмітли
вих, конкурс «Нумо, во
жаті», загонові вогники, 
приурочені 50-річчю воз
з ’єднання західноукраїн
ських земель в єдиній Ук
раїнській Радянській дер
жаві, вогники пам’яті сер
ця, присвячені Великій 
Вітчизняній війні, екскур
сії тощо. Словом, діти не 
сумували.

Крім того, в таборі від
мовились від багатьох фор
мальностей, які сковували 
піонерську ініціативу, а 
іноді й просто отруювали 
відпочинок, як, приміром, 
лінійки. В минулому се
зоні для школярів вони 
були щодня — зранку і 
ввечері. Це, звісно, дітей 
не тільки безглуздо^ «ви
муштровувало», а й про
сто вимучувало. Адже на 
таких заходах, як багато з 
вас пригадує, влаштовува
лась ледь не армійська 
«шагистика». Тепер піо
нери без вищання сурм, 
барабанного дробу в не
вимушеній обстановці об
говорюють свої справи з 
вожатими, вирішують ті 
чи інші насущні питання.

А ось ще цікава новин
ка з педпрактики вихова
тельського колективу. В 
таборі загони формуються 
згідно з профілями. Це — 
групи юних художників, 
туристів, спортсменів, 
казкарів і т. п. Кожна з 
них має своє завдання і 
мету. Візьмімо вже згада
ні вечорниці, які готували 
школярі-художники. Вони 
працювали над костюмами 
і оформленням зали; хо
реографію і постановку 
казкових сцен здійсню
вали учні - казкарі. Юні 
туристи проявили себе в 
поході.

Як бачимо, кожному 
знаходилась робота, за
няття до душі. І що важ
ливо — дітям подібні 
формування за інтересами 
сподобалися. Однак не все 
ще гладко з цією мето
дою. Адже спробуй, на-

Завершуеться заїзд в спортивно-оздоро
вчий комплекс «З ір к а » (Надвірнянський  
район). О дн а к нема перепочинку піонерсь
кому колективу табору. А д ж е  дитяча д у 
ша за своєю мінливістю нагадує ртутну  
кульку. Зреш тою  і кожен день вносить 
свої корективи. О сь і зараз: діти  сплять, 
а їх  наставники вже у  творчій роботі, по
шуку.

На знімках: вгорі —  студент істфаку І. Ти - 

мошкін, начальник піонерської друж ини —  
доце н т М . М . Соя, директор комплексу —  
В. С . Малахівський, В. С ло б о дян  і В. М іне- 
нко —  студенти історичного обговорю ю ть  
завдання на черговий день.

продовжує Н. Парфан, 
■ґеж студентка іотфаку.
— Постійно йдуть дощі— 
Діти цілими днями в при
міщенні. Вони цього філь
му, як води в пустелі 
ждуть. А кінопрокат нам 
спихає найгірше. Схожа- 
проблема з екскурсіями. 
Могли б повозити дітей по- 
всіх Карпатах, а нам ли
ше раз(!) дали автобус.

Ми попросили прокомен
тувати студентські заува
ження доцента кафедри 
методики піонерської т а  
комсомольської роботи 
Миколу Михайловича. 
Сою:

— На жаль, подібна 
ситуація в першому заїз
ді — біда чи не всіх табо
рів Прикарпаття. Бо пу
тівки до «Зірки» розпов
сюджуються не нами, і  
навіть після початку се
зону. Ось і доїжджають, 
діти й досі. Певен, що на
ступний заїзд пройде ор- 
ганізованіше.

Щодо перевірок. Табір- 
став наШим, інститутсь
ким, лише перший рік. 
Звичайно, всім хочеться- 
дізнатись, як ми починає
мо. Тепер є переконання, 
що у нас все гаразд.

Ситуацію з кінокарти
нами ми вже вирішили. 
Допоміг Надвірнянський 
райком партії. Вже з дру
гого заїзду фільми нам 
ретельно підбиратиме ра
йонний кінопрокат.

А от з транспортом на 
ближчий час поліпшень- 
не буде. Самі знаєте, на 
інститут один автобус. 
Будемо поки що мандру
вати поїздом або громад
ськими автобусами.

Як бачимо, згадані 
труднощі в основному по
заду. Залишаються інші
— наукові і педагогічні. 
Але їх вже лякатись не 
слід. Адже все життя 
вчителя—це незвідане по
ле дитячої душі і нелег
кий з нею труд.

О. ОЛЕКСЮК.
Наш кор.

приклад, сформувати по
дібний загін згідно з ві
ком і статтю. Та не просто 
згуртувати, а зробити це 
так, аби підлітки почували 
себе рівними, змогли спів
працювати. Так що тут 
доведеться ще багато по
трудитись.

До речі, про труднощі. 
Про це була тривала і 
предметна розмова з піо- 
нервожатими. Коротко її  
передам.

— Взяти, приміром, по
чаток табірного сезону, — 
говорить Т. Парфан (іст-

фак). — Два тижні при
бували діти. Це викликало 
масу організаційних не- 
зручностей...

— А перевірки, — до
повнює студент-іст о ри К
І. Тимошкін. — Ледь не 
щодня хтось приїжджає. З 
інституту, розуміємо, по
трібно. А з облпрофради, 
різних інстанцій Надвір- 
нянського району, народ
ного контролю, пожежної 
охорони?.. Для чого стіль
ки перевіряючих?

— Або візьмімо забез
печення кінофільмами, —

Задуш евну розмозу веде асистент ка
ф е др и  музики М . М . Годованець, куратор  
творчого колективу піонерського табору  
«Лісова казка» [Богородчанський район).

І рахуємо хвилинки до  о бідньої пори... 
Щ о б  б уло  так, як співається у  давній піо
нерській пісні, все робить наряд піонер- 
вожатого, студента істфаку Т. Парфана і 
дівчаток з п ’ятого загону. П ід  час їх  чергу
вання в їдальні особливо чисто і затишно.

Піонервожатий —  професія почесна. Так 
вважає студент історичного ф акультету Р. 
С адрук (ф о то  зліва внизу)-

I серйозні вірші подобаю ться піонерам.

Ф о торепортаж  В. Боб'яка.



(  НА СПОРТИВНІ ТЕМИ
Був такий термін у 

древніх греків — калока- 
гатія. Він означав гармо
нію між духовним та фі
зичним розвитком. Довгий 
час в нашій системі ви
щої освіти це поняття бу-' 
ло забуте. І в основному 
у вузах налягали на знан
ня. Вже пізніше усвідо
мили, що якість засвою
ваних знань часто є про
порційною фізичному здо
ров’ю студентів. Тому й, 
зрозуміло, стали віддава
ти більше часу і зусиль 
на фізичну підготовку 1 
оздоровлення юнаків і ді-

данні ними контрольних 
нормативів. 1

Проте згаданих заходів 
для загального поліпшен
ня навчального процесу, 
фізичної культури наших 
юнаків та дівчат ще ма
ло. Адже потрібно, щоб 
наші уроки проходили 
жваЬо, емоційно і з до
статнім фізичним наван
таженням. А для цього 
вже на першому курсі 
студент має мати мініма
льний фізичний розвиток 
відповідно до норм ГПО. 
(Адже ми свої навчальні 
плани складаємо згідно

ЗДОРОВЕ Т І Л О -  
ЗД0Р0ВИЙ ДУХ

Недаремно на обличчях цих дівчат сяють посміш
ки. Вони — переможці змагань на першість інсти
туту з легкої атлетики. Надія СТРОМЕЦЬКА, сту
дентка IV курсу музично-педагогічного факультету 
(зліва) посіла перше місце у стрибках в довжину, 
а Марія ПАЛІЙ (справа) — у  висоту.

вчат. Не є винятком й наш 
інститут. Як підтвердженг- 
ня цього, наведу кілька 
фактів.

П’ять років тому уроки 
фізвиховання відвідували 
лидпе студенти 1 — 3  к у р 
с ів .  Зараз передбачено 
організацію фізичного 
гартування юнаків і дів
чат протягом всього пе
ріоду навчання. Окрім то
го, підготовка студентів 
йде з врахуванням комп
лексів та норм ГПО. При 
цьому збільшено обсяг 
и Л  на фізвиховання — 
лЙНЯотирьох на тиждень. 
Проводяться заняття зі 
студентами, визначеними 
до спеціальної медичної 
групи. Це дає можливість 
всім майбутнім педагогам 
покращити свій загальни й  
фізичний розвиток і здо
ров’я.

'Кілька років to m v  на 
старших курсах залік з 
Фізвиховання проводився 
тільки в парному семест
рі. Як виявилося, через 
це в непарні півріччя сту
денти часто прогулювали 
заняття з фізвиховання. 
Для того, шоб підняти 
навчальну дисципліну, ми 
змушені були перейти на 
шосеместпову атестацію. 
Пе, як показує час, поліп
шило я в к у  студентів, під
н я л а  результати п р и  скла

цих норм). Проте, як по
казують контрольні пере
вірки, понад 50 процен
тів студентів-першокурсни- 
ків не вкладаються в біль
шість нормативів. Анке
тування показало, що зна
чна частина студентів не 
вміє плавати, стріляти. 
Хоча згаданий комплекс 
ГПО -учні мають здавати 
вже з четвертого класу. 
Закінчуючи 10-й клас, во
ни повинні повністю ово
лодіти програмою загаль
ноосвітньої школи з Фіз
виховання. А при вступі 
в ін с т и т у т  зобов’язані бу
ти значкістами комплексу 
ГПО 1 надалі фізично ли
ше вдосконалюватись. 
Однак виходить навпаки. 
Замість вдосконалення 
програмного матеріалу, 
виклалачі кафедри вчать 
студентів плаванню, стрі
льбі тощо. А це призво
дить до лопаткових т р у д 
н о щ ів : оренда басейну,
стрілецького тиру, стадіо
ну. та. й в студентському 
віці організм важче підда
ється тренуванню.»

Останнім часом багато 
студентів старших курсів 
задають нам питання: чо
му нема вільного відвіду
вання занять з Фізвихо- 
ваиня? На це відповім, що 
Фізична підготовка не при
ходить сама по собі. І до
дам, що навіть регуляр

ного відвідування занять 
не вистачає для здачі 
основних норм. Потрібно 
займатися додатково. Зре
штою, це окупиться сто
рицею — здоров’ям.

Щоб підтримати хоро
ший фізичний стан моло
ді, у нашому вузі практи
куються масові фізкуль
турно-оздоровчі заходи, 
що відбуваються у святко
ві та вихідні дні. Це про
ведення студентських 
спартакіад, туристичних 
походів, легкоатлетичних 
кросів, матчевих зустрі
чей, пробігів тощо. Всьо
го під час навчального ро
ку їх проводиться близько 
сімдесяти. Крім того, в 
селищі Ворохта вже бага
то років функціонує о з д о 
р о в ч о -с п о р т и в н и й  табір 
«Карпати». А під час зи
мових канікул tv .t  вдос
коналюють свою майстер
ність наші лижники і 
о з д о р о в л ю ю т ь с я  с о т н і сту
дентів. Однак в організа
ції табірного в ід п о ч и н к у  
є р я д  побутових ТРУДНО
ЩІВ, шо не дуже СПРИІЯЄ 
п о п у л я п н о с т і табору. Опа
лювальна система діє 
з перебоями, не працює 
вже птютягом десяти ро
ків лазня. Сімнадцять ро
ків т у т  не було капіталь
ного р є м о н т у .

■Бажає ліпшого й спор
тивно-масова тюбота v сту
дентських г у п т о ж и т к я х .  У 
п ь о м у  питанні недопра
цьовую ть студентські па
ди, комітет комсомолу..

Вони, як я знаюу не мають 
тісного зв’язку з спортив
ним клубом інституту. Це, 
напевне, і є причиною то
го, що в студентських по
мешканнях не відбувають
ся масові змагання, не 
організовуються турис 
тичні походи вихідного 
дня. Не в пошані й ранко
ва гімнастика, а вона ж 
не тільки збадьорить мо
лодих і підніме їх  життє
вий тонус, а й запобігати
ме спізненням на першу 
пару.

Велику увагу у вузі 
приділяють підготовці 
спортсменів високих роз
рядів. Тільки за останні 
два роки нормативи май
стра с п о р т у  підкорили 
п’ятеро, а 16 виконали 
н о р м у  кандидата в май
стри спорту, 82 — стали 
першорозрядниками. Ка- 
Фелпа Фізвиховання пи
шається своїми ВИПУСКНИ- 
ками-спортсменами Р. Під- 
лужниім, О. П ід л у ж н о ю  
В. Савином. О. Ж у к ів с ь - 
кою. А. Д є д є р ч у к , Ю. П е  
льцом, В. Андріївни. І 
ми знаємо, шо завдяки 
нашим старанням ці пе
дагоги будуть прищеплю
вати дітям, крім улюбле
ного предмету, любов до 
фізичної к у л ь т у р и , щоб 
наші хлопчики й дівчатка 
мали з д о р о в є  тіло, а зна
чить — здоровий дух.

П. НЕСТЕРУК.
Викладач кафедри фіз
виховання.

ДВІ СТОРОНИ 
ОДНІЄЇ М ЕД АЛ І

Багато хорошого мож
на сказати про інститут
ських орієнтувальників. 
Наприклад, повідати про 
те, що зі стін нашого ву
зу вийшла чемпіонка Ра- 
дянськбго Союзу з цього 
виду фізичного гартуван
ня Л. Олексин. Що зараз 
у нас вчиться на фізико- 
математичному факульте
ті бронзовий призер союз
них змагань М. Люклян, 
переможець республікан
ських студентських ігор
Н. Вінницька, яка навча
ється на педфаці. Можна 
розповісти п р о  те, що 
команда ІФДПІ піднялась 
на найвищу сходинку в 
1-х студентських іграх 
України, які проходили 
цього року в Чернівцях. 
Це дало право збірній в у 
з у  брати участь v  Всесо
юзній спартакіаді студен
тів, де вона посіла почес
не восьме місце. До цього 
списку можна ще додати, 
що в залік республікансь
ких м іж в у з ів с ь к и х  змагань 
представники нашого ін 
с т и т у т у  з і  с п о р т и в н о г о  
орієнтування дали 200 
очок. R той же час інші 
види Фізичного гартуван
ня v  в у з і  заробили не бі
льше, ніж по 35...

Але це, так би мовити, 
одна сторона медалі — 
світла, те, що нас, ін с т и 
т у т с ь к и х  орієнтувальників, 
може лише радувати, але 
не заспокоювати. Поясню, 
ч о м у . В ін с т и т у т і  спортив
не орієнтування плутають 

ІЗ  СПОРТПРОГНОЗОМ. І з р о 
з у м іт и  подібних невігла
сів можна, адже в нашо
му в у з і  немає секції пля 
занять нашим вилом cnorv 
ту, 1 практично в ід с у т н я  
його реклама, Дехто від
разу нам закине, шо для 
орієнтувальників не пот
рібна секція (і такі роз
мови, знаємо, є), бо мов
ляв, усі наші заняття мо
жуть проходити на свіжо
му повітпі — v полі або 
V лісі. Але ж справа не в 
приміщенні, а у можли

вості тренуватись під ке
рівництвом не тільки ком
петентної, але й відпові
дальної людини, тобто 
тренера. І крім того хтось 
же має узагальнювати 
наш досвід, а це можливе, 
в основному, у секції.

А поки що працюємо, 
тобто тренуємося з вла
сної ініціативи. Однак 
довго на нашому завзятті 
цей вид фізичного гарту
вання не протримається. 
Закінчать інститут актив
ні прихильники цього ви
ду спорту, і справа може 
захиріти. Бо, крім усього 
іншого, існуючи на люби
тельських правах, ми про
сто не зможемо як слід 
залучати до своїх занять 

студентів. Але все це, так 
би мовити, наші проблеми. 
Гірше те, що втрачаючи 
спортивне орієнтування, 
ін с т и т у т  губить вид спор
ту, який на республікан
ському і союзному РІВНІ 
тримає «марку фірми» 
Ї в у з у ).

Щоб цього не сталося, 
ми п р о п о н у є м о  v нашому 
закладі відкрити секцію 
спортивного орієнтування. 
А також розгорнути його 
пропаганду. Бо, наприк
лад. на рекламних стендах 
кафедри фізвиховання до
недавна п р о  інститутсь
ких орієнтувальників не 
г о в о р и л о с я . Для того, щоб 
підкріпити авторитет' цьо
го виду спорту, треба та
кож внести ftdro в залік 
спартакіади в у Зу . І, к р ім  
цього, необхідні створити 
орієнтувальникам певну 
матеріальну базу. Для 
нього тпеба закупити хо
ча б рідинні компаси 1 
карти.

Така допомога, окрім пе
релічених ригод. збільшить 
віддачу о р іє н т у в я л ь н и к ів  
у скарбничку с п о р т и в н и х  
досягнень в у з у .

І. ТАЦЯК,
І. ДЕПУТОВИЧ.

Студенти фізико-матема-
тичного факультету.

На контакт з глядачем
То го  вечора в актовому 

залі інституту не було  ві- 
— - льного місця. Хвилювалися 

глядачі, хвилювалися арти
сти . За кілька хвилин мав 
розпочатися звітний кон
церт вокально-інструмента

ль н о ї групи «К онтакт» ф і- 
зико-математичного факу-

____цьтету. Забігаючи наперед,
скажу, що концертна про
грама, як і власне ТТ вико
нання, були сприйняті ву
зівською м олоддю  «на 

б іс » . Як, зрештою, і кожен 
виступ цього невеличкого 

творчого колективу.
Вже минуло досить часу 

з того останнього вечора, 
•а я все ще інколи подум - 

~  ки, інколи упівголоса нас
півую : «Рідне село, знову 
ми разом...», або ж «Кар
пати, ви мої, Карпати..'.», 
Задуш евні ліричні м елодії 
н іколи  раніше не ‘знаних 
лісень живуть у  пам’яті, 
бентежать і щ оразу наш
товхують на дум ку про те, 
іцо цих м олодих лю дей, 
так щиро закоханих у  піс
ню, варто представити ши
роком у загалу, в основно
м у їх ровесникам, через 
газету.

- І  ось я розмовляю з цьо
горічними випускниками фі 
зико-математичного факу 
яьтету, учасниками ансамб 
лю  «Контакт» Віталієм Рі 
лою  -та Лю бомиром Івани 
цьким і розмова наша, зві 
сно, розпочалася із знайо 

^м ства. >

Віталій: Наш «К онтакт»—  
це шестеро студентів, в ос
новному математиків. С е р 
гій Поляниця —  четверто
курсник, в ансамблі наш со
ліст, автор пісень, а також 
ритм-гітара. П'ятикурсник 
Василь Петричук —  бас-гі- 
тара, Лю бом ир Іваницький
—  соло-гітара, автор пі
сень, четвертокурсник Яро
слав Ж овтуля —  ударні ін
струменти, а Тетяна Дом а- 
нич (і і І курс) і я —  клаві
шні інструменти. Ніхто, 
крім Тані, не має музичної 
освіти; ми, так би мовити, 
музиканти-самоучки. А ле , 
звичайно, нічого б путнього 
у нас не вийшло, якби не 
наш художній керівник (він 
же й керівник відомих « О п 
риш ків») Віктор Ратушняк.

—  Як давно існує ваш ан
самбль!

Лю бом ир: На факульте
ті наш ансамбль існує д а в 
но, але склад весь час мі
нявся. Наприклад, я у  ньо
му з другого  курсу, —  це 
вже чотири роки минуло, 
Віталій —  з третього кур
су. О днак раніше ми існу
вали тільки д ля  того, щоб 
виступити за факультет на 
звітному концерті огляду 
худож ньої самодіяльності, 
який щ оооку проводиться 
в 'інституті. Останнім часом 
шефство над нами взяв 
студентський клуб, ми ста
ли грати на більш-менш 
пристойній апаратурі, на
шим керівником став, як

уже говорив Віталій, В. Ра- 
)гушняк, лю дина тактоївна, 
товариська, яка ненав'яз
ливо вміє підказати, пора
дити, вміло стимулює на
шу творчість.

Віталій: Крім того, у  цьо
му навчальному році в ан
самбль прийшов Сергій По
ляниця, який раніше спі
вав свої пісні п ід гітару сам. 
Він відразу вніс свіжий стоу- 
мінь у  наші творчі спроби 
Та й у Лю бомира з ’явився 
цілий р яд  хороших пісень, 
з якими, як то кажуть, не 
соромно на лю ди показа
тися. Усе це в сукупності 
й визначило якийсь певний 
рівень нашої групи. М и по
чали виступати частіше, і в 
інституті —  на концертах, 
і в місті —  на масових за
ходах з нагоди свят.

—  А  чй не ш кодить це 
навчанню! І взагалі трош 
ки дивно: математики І ра
птом такі л ір и ч н і. натури...

Віталій: Ну, що ви! Мате
матика, інформатика —  це 
наша любов, наша майбут
ня робота. Хіба можна до  
неї ставитися несерйозно. 
Скажу, наприклад, про се
бе: я просто «схибнувся» 
на комп'ютерах, надзвичай
но задоволений, що зали
шаюся працювати в інсти
туті інж енером-програміс- 
том. Так і кожен. А  пісня... 
вона наче наречена, до  якої 
ставишся по-особливом у 
трепетно, бережливо... Це 
глибока душа, без якої лю 

дина не може існувати. Ча
сом, буває, на репетиціях 
до  безкінечності можемо 
перебирати й перебирати 
нові акорди, пробувати так 
і отак, щоб зазвучала ме
ло дія  ніжно а чи запаль
но. І, здається, ніколи не 
набридне оце спілкування 
з музикою, навпаки, вона 
притягує до себе. Я пере
даю свої власні відчуття, 
але впевнений, що усі мої 
друзі по «Контакту» відчу
вають те ж. і це допома
гає нам, якщ о врахувати, 
що в музиці ми неуки.

І ще на рахунок ліричних^ 
натур. Гадаю, що сьогодні 
це зовсім не дивина. О т, 
скажімо, Лю бомир і Сер
гій До всього танцюють у 
студентському хореографіч
ному ансамблі «Верховин
ка», Сергій, крім того, уча
сник естрадної студії «Ж и
ве слово». Так що якоюсь 
мірою тут вже можна го
ворити про всесторонньо 
розвинену особистість.

—  Ансамбль виконує вла
сні пісні. Чимало з них на
писав Л . Іваницький. Л ю - 
бомире, як пишуться ваші 
пісні!

Лю бом ир: Дуж е легко.
Взагалі мені здається, що 
кожен у якомусь певному 
віці пише вірші, більш  або 
менш вдалі. О днак не ко
жен наважується предста
вити їх на суд загалу.

—  Чи відчуваєте ви, Лю - 
бомире, творчу конкурен-

1 ---------------------------------------
цію з С. Поляницею !

Лю бом ир: Ну, можливо, 
якась творча конкуренція 
між нами й існує. А ле  це 
тільки на користь ансамблю.
У  нас із Сергієм різні «п о 
черки», це відчувається у 
піснях. Сергій пише, якщо 
можна так сказати, м етоди
чно, вивірено, довго пра
цює над словом, вдоскона
лює мелодію . М ожливо, то
му його пісні більш ліри
чного, повільного характер 
ру. У  мене ж все виходить 
швидко, тому мої роботи • 
більш ритмімніі.

Віталій: Нічого, виходить 
у  нас все-таки непогано.
Недарма серед студентів- 
гуманітаріїв побутує жарт, 
що нам допомагає писати 
пісні комп'ю тер.

—  У  кожного творчого  
ко лек тиву'є  своє кредо. А  
яке войо у  вас!

Віталій: М и прагнемо
співати сучасну українську 
пісню, грунтуючись, безпе
речно, на глибчких народ
них традиціях нашого кар
патського краю. Підготува
ли серію таких пісень,- бі
льшість з них громадянсь
кого звучання, є й ліричні 
пісні про кохання, як от: 
«П р о лісо к », «Гуц улк а », «Ве
сна». На концертах поміча
ємо, як м олодь тягнеться до  
українського пісенного сло
ва, до  українського гумо
ру, через те в нашому ре
пертуарі є кілька жартівли
вих пісень, з ’явився у  нас 
ще один член колективу —  
Михайло Починок, який ви
конує роль конферанс'є- 
жартівника. На усі свої кон
церти йдемо з задоволен

ням, бо знаємо, що пісня 
не може залишити байду
жим нікого, що вона без
помилково встановить тіс
ний контакт із залом.

—  Останній ваш виступ в 
інституті —  це великий зві
тний концерт. Чи означає 
він якийсь певний пройде
ний рубіж  і що настане за 
ним!

Віталій: Якоюсь мірою це 
справді для  нашого колек
тиву етап, серйозний ек
замен. Крім того, наш звіт 
пов'язаний з тим, що я і 
Лю бом ир —  уже випускни
ки, і якщо я матиму мож
ливість продовжувати своє 
життя в «Контакті», то, як 
це не прикро і шкода, Лю 
бомир змушений нас поки
нути і їхати на .місце робо
ти —  на Закарпаття. П ід  
знаком запитання участь в 
ансамблі Тані, яка незаба
ром виходить заміж. О то ж  
цілком ймовірно, що склад 
поповниться новенькими. 
Нам дуж е хотілося б мати 
свою солістку, для  неї, д о  
речі, є вже готовий кос
тюм. Планів, задумок чима
ло. Перш за все вони зве
рнені на придбання нової 
апаратури, від якої великою 
мірою залежить якість і 
майстерність виконання. Хо
четься сподіватися, щ о 
студклуб, ректорат і наш 
деканат знайдуть оптима
льний варіант вирішення ці
єї проблеми. А  поки що ми 
плануємо побувати з кон
цертною  програмою у  Яре- 
мчі та Микуличині, де  наші 
студенти працюють у  піо
нерських таборах.

Н. А Р К А Д Ь Є В А .
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як мистецтво. Почуєш тут 
і гуцульські ритми, і плав
ні танки Полісся, побачиш 
багато оригінальних народ
них інструментів, послу
хаєш і веселу коломийку, і 
протяж ну козацьку м ело
дію , повну ж урби.

А ле  перенесемо свої 
погляди на Чернечу гору... 
М узей Тараса на площ і бі
ля  пам’ятника. С ьогодні тут 
зібралися тисячі лю дей, 
щоб разом із цілим світом

СПОГАД ПРО КАНІВ
Здається, ніби вчора по

вернулася із  Всесоюзного 
шевченківського свята на 
Тарасовій горі, таким тре
петним і ніжним відлунням  
озивається в душ і спогад 
про нього. І з хвилюванням 
згадую чи ці неповторні го
дини б іля  м огили Кобзаря, 
хочеться поділитися вра
женнями від  поїздки.

На широкій галявині б іля 
підніж ж я Ш евченкової го 
ри ще зранку розпочалася 
барвиста ярмарка виробів 
народних умільців із всіє? 
України: розмаїття костю
мів, вишивок, плетених кор
зинок, брилів, глиняних 
глечиків, неповторно випе
чених короваїв. М илую ть 
око мальовничі писанки із 
Львівщини, з лю бов’ю вит
кані гобелени з краєвидами 
черкаської землі, рушники 
Полтавщ ини. Глянеш  —  д у 
ша радіє; який багатий фан
тазією український народ, 
як тонко сприймають лю ди 
красу природи, II фарби, 
втілюючи все в мистецьку 
р о б о ту! Візьмеш у  руки 

ум іло  випалений горщик для  
квітів чи ткану серветку, —  
і не намилуєшся. Так, зда
ється, і забрав би з собою  
цей дивовижний світ і не 
розлучався б з ним ніколи.

А  на майданчику в цент
рі виставки-ярмарки розпо
чався святковий концерт на
родних самодіяльних колек
тивів та солістів з усієї рес
публіки. І покладене на 

музику Кобзареве слово ли 
не над Каневом, торкається 
самого вершечка Тарасової 
гори. Коли на цьому кон
церті я виконувала у супро
воді бандури народні пісні, 
то  відчула, як ніжно і легко 
сприймають наші прикар
патські співанки лю ди різ
них національностей, І по
дум ала: напевне, ніщо так 
глибоко не зближує лю дей,

вшанувати генія. Вслухаєш
ся у  мовний потік і чуєш 
звучання французької та 
англійської мов, пробуєш по 
діалектній вимові та костю
мах вгадати, з якого куточ
ка України приїхали лю ди, 
щ о піднімаються з тобою  
сходинками у  другий  зал 
шевченківського музею, і 
бачиш, як світяться захоп
ленням  в ід  розповіді екс
курсовода очі відвідува
чів з інших країн, як щи
ро цікавляться вони біогра
фією Кобзаря. Рівного по 
багатству експозиції му
зею на Україні, напевно, 
немає. О сь стоїть казахська 
ю рта, прйвезена з далекої 
А з ії, а п о р я д  скульптурні 
п о гр уддя  Шевченка, викона
ні митцями з різних країн 
світу. Т у т  і дбайливо ви
шиті народними майстри
нями портрети Шевченка, і 
сотні перекладних видань 
поетових творів, подарова
ний музею.

А  б іля  самого пам’ятни
ка розпочався урочистий 
концерт, присвячений 175- 
річчю з дня  народження 
Ш евченка. На сходинках 
розташувалися бандуристи. 
Таке враження, ніби всі коб
зарі України прибули на 
свято, щоб пролунали їх 
дзвінкі струни аж д о  про
тилеж ного берега Дніпра. 
П о руч співають і сивочолі 
кобзарі-професіонали, і 

м олоді учасниці худож ньої 
сам одіяльності. У  цьому 
співзвуччі голосів на Чер
нечій горі є якась симво
лічність, єдність поколінь, 
їх спільне схиляння перед 
талантом поета. Над Кане
вом лине м елодія «Запові
т у »... Тисячі лю дських се
рдець б ’ються однаково в 

ці хвилини, тисячі поглядів 
звернені д о  Тараса. Розпо
відати про це важко, це 
треба відчути...

Розпочинається письмен
ницький мітинг. ' Відкриває 
його Іван Драч. П о лум ’яно 
і пристрасно звучать його 
слова про Тараса. Виступа
ють російські письменники 
Віктор А с та ф ’єв та Лев 
Ош анін, білоруський поет 
Янка Бриль та багато-багато 
перекладачів кобзаревих 
поезій із країн світу, які 
пропоную ть слухачам пере
кладені уривки віршів Ш е 
вченка своєю рідною  м о
вою'.

Я мала честь виступати на 
м ітингу від студентської 
м о ло ді України, як лауреат 
І республіканського фести
валю ім. Т . Шевченка. Коли 
підійш ла До м ікроф ону, 

чесно признаюся, говорити 
б уло  спочатку важко. Не
звична тисячна аудиторія, 
море лю дей аж д о  самого 
Дніпра. Та радісне хвилю
вання тільки додає емоцій
ної напруги словам, голосу 
Наша делегація лауреатів та 
диплом антів фестивалю  по
дарувала канівському му
зею великий вишитий порт
рет Кобзаря. Привезли ми 
на Чернечу гору щирий да
рунок. а взяли значно біль
ше, незабутні спогади і вра
ження від спілкування з 
видатними письменниками 
і митцями з ц іло го  світу. 
Безмежно щаслива, що ма
ла можливість поїхати цієї 
весни у  Канів. Із розмов з 
Борисом Олійником , Рома
ном Лубківським, проф есо- 
ром -україністом  Варшавсь
кого університету Ф л о р іа - 
ном Неуважним та багать
ма іншими я зрозум іла, яку 
велику відповідальність по
винна взяти в недалекому 
майбутньому на свої плечі 
наша м олодь, яку важливу 
естафету перейняти від 
старших поколінь. А  це, 
звичайно, зобов’ язує і чес
но навчатися, і дбайливо 
ставитися д о  природи, лю 
дей, щ о оточую ть, піклува
тися про них, допомагати, 
віддавати часточку свого 
серця.

В ідлунали шевченківські 
дні. Відш уміла весна, на
повнена святом Кобзарево
го слова, святом, щ о не 
знало меж на Україні, а 
перекинулося аж за кордон, 
і оцінюючи пережиті по
д ії. треба жити так, щоб не 
тільки на ювілеях ми зга
дували геніальних лю дей, а 
кожен день вчилися у них, 
черпали в їхній творчості 
наснагу д ля  праці, д л я  д у 
ші.

Галина ІЛЬ Є В А .
Студентка II курсу ф іл о 
логічного ф акультету.
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ЛІТЕРАТУРНА
СТУДІЯ «ЗАВ’ЯЗЬ» 
ПРЕДСТАВЛЯЄ________

О НАШЕМ ВРЕМЕНИ

Время мрачннх
щюгнозов настало 4— 

увьі, господа!
И младендьі кричат

безнадежно, 
не веря газетам,
И за теплой зимой

настулает 
холодное лето 

И уходит вся правда
в слова, 

а слова — в никуда... 
Мой Христос

на квадратной иконке 
глядит на меня 
всепрощающим взглядом 

напрасно
забьітого бога.
Я уже вспоминаго о нем, 
иногда, понемногу, 
то молясь о болящих,

то их же
болезни кляня. 
Заблуждался — 
бьіл счастлив. Црозрел — 
и не в силах в д о х н у т ь  
злом протравленньїй

Закінчення. Початок у  
№ №  19— 20.

Данько хотіла ще щось 
сказати, але з будинку вий
шла друж ина Жука і, насва
ривши на чоловіка, що три 
має лю дей на хо ло ді, за
просила їх д о  банкетного 
залу. Там стояло два, пос
тавлених буквою « Г »  столи, 
за якими вже сиділи гості. 
С толи були  заставлені гра
финами з різнокольорови
ми соками, тортівницями з 
солодким  печивом. Зате не 
б уло  ні однієї пляшки з 
спиртним. Біля кутового ві
кна у  вогнях вигравала яли
нка. Поруч на спеціально
м у столику стояв магніто
ф о н, у  протилежних кутках 
б уло  приладнано два поту
жні гучномовці. У  каміні 
весело палахкотіли сухі со
снові дрова, розносячи по 
кімнаті приємний запах смо
ли. Бандура став розгляда
ти гостей. Його увагу відра
з у , привернув сивоголовий 
Керницький. П ро ф есо р тут 
же покинув м иловидну Ва- 
силину Горош ко, з якою д о 
піру балакав, і рушив нав* 
перейми Ярославу.

—  Наступного року, тоб
то  завтра, —  мовив жарто
ма, —  прош у д о  моєї го с - • 
поди. З  задоволенням  по
кажу свою колекцію . Хоч 
вас» передусім , цікавить 
гобелен, чи не так? А  те, 
щ о я був з вами непошти
вим, забудьте.

Ярослав ніяк не м іг збаг
нути причини такої раптової 
. переміни проф есорового 
ставлення д о  себе. Він не 
бачив, що за його плечима 
стоїть і хитро усміхається 
Черчанський. Поки спро
мігся на подяку, д о  них пі
дійш ов Олексій  Зобкін.

—  М ихайле Владиславо- 
вичу, —  він низько покло
нився, —  чому такої честі 
не хочете удо сто їти  мене? 
Як не як, я —  колекціонер 
і певен, щ о зумію оцінити 
не тільки гобелен, але всю 
вашу працю.

Л ице Керницького спо
хм урніло і він, утупивши в 
Зобкіна потемнілі очі, їдк о  
відповів:

—  Боюсь, що ви нагаду-, 
ватимете лисицю , яка хва-

їл и л а  ворону, бо в неї був 
сир.

О лексій, щ о явно не че
кав такого повороту, по
задкував д о  вікна.

Запала мовчанка. Ярос
лав не знав, як має реагу
вати на дош кульні проф е
сорові слова. Керницький 

збагнув, щ о трохи' пе р е б о р - _ 
щив, бо, хотів того  чи ні, 
збентежив свого співбесід
ника. Щ о б згладити ситуа
цію, приязно поклав Ярос
лаву на плече руку і глибор 
кодум но зауважив:

—  Вибачте. Гра розла д
наних нервів...

Бандура не зрозумів п ід 
тексту мовлених слів, але, 
помітивши, як розгладж у
ються риси професорового 
обличчя, відчув, що на душ і 
полегш ало.

—  Даруйте за різкість, 
але він сам мене д о  цього 
спонукав, —  дода в проф е
сор більш  поблажливим то
ном. —  Я ж  не визнаю

□  П И С Ь М Е Н Н И К  У  ГА З ЕТІ

ГРА ВА-БАНК
ж о дн о ї диплом атії. Не 
терплю , коли за облесли
вими фразами ховаються 
справжні на/міри. Катего
рично не переношу хитрої 
щів. П ід  них завжди маску
ється підступність.

—  Зараз м одно збирати 
антикварні речі, але я осо
бисто в цьому не бачу ні
якого зла, —  д о  них піді
йшла Лю дм ила Данько і 
втрутилася в розмову, —  
Приватні колекції допома
гають зберегти їх д л я  гря
дущ их поколінь.

Керницький вислухав II  з 
кам’яним виразом обличчя.

—  Помиляєтеся, дівчино. 
Якщо я правильно збагнув 
х ід  ваших дум ок, то мушу 
зауважити, що ота, з вашо
го до зво лу, невгамовна го 
нитва за антикваріатом —  
справжнє зло. Сучасні ко 

лекціонери не стільки ці
нителі старовини, як комер
санти. Так, так, комерсанти. 
Бо прагнуть д о  збагачення.

—  А л е  ж  без грошей ко
ле кц ії не збереш, —  іро
нічно сказала Данько.

— - На жаль, так. К олекці- 
ювання вимагає немалих 
затрат, —  погодився про
ф есор, не звертаючи уваги 
на ї ї  іронію . —  Біда в іншо
му. Речі старовини, особ
ливо твори образотворчого 
мистецтва, стали вабити д о  
себе надто багато ентузі
астів.

Бандура вірив проф есо
рові, бо й сам зустрічався 

з лю дьм и, які з комерцій
ною метою скуповували 
антикварні речі. О днак, роз
мова набувала цікавого від
тінку, і щоб вона, бува, не 
спрямувалася в інше русло, 
він зауважив:

—  Я знаю одн о го  м оло
д о го  нумізмата. Щ е з сту
дентських років він заціка
вився колекціюванням мо
нет. Часто не до їдав, май
же всю стипендію  віддавав 
за монети. Грошей не ви
стачало, то  бігав на вокзал 
розвантажувати вагони, 
але... зібрав унікальну ко
лекцію . Має монети майже 
всіх країн світу і серед них 
немало рідкісних: іранські 
абази, л у їд о р  Лю довика 
X III, іспанські таляри, го - 
ландські гульдени. Я вже 
не кажу про золоті карбо
ванці царської чеканки. 
Й ом у не раз за колекцію 
пропонували шалені гро
ші,

—  Якби ви повідомили, 
що ваш знайомий безплат
но подарував свою колек
цію історичному музеєві, 
я б збагнув його одерж и
мість, —  відповів проф е
сор. —  Зреш тою, я не за
являю, щ о перевелися чес
ні колекціонери.

—  І все-таки порядних 
колекціонерів більш е, ніж 
тих, які думаю ть про влас
ну ки ш еню ' —  зауважила 
Лю дм ила.

Керницький не дав їй 
Закінчити дум ку:

—  За якими критеріями.- 
можна розпізнати чесних І» 
фальшивих колекціонерів?^ 
Назвіть їх. Не можете? Я 1 
теж ,

—  Щ о  не кажіть, але* 
колекціювання, у  своїй су
ті, благородна справа, —  
озвався Зобкін, який Д О С І” 
стояв осторонь і якось 
очікувально прислухався д о - 
полеміки. —  І дарем но 
ремствуєте, мовляв, серед, 
колекціонерів надто багато» 
комерсантів. Д алебі, їх н »  
с л ід  Tax’ суворо засуджува
ти. Давайте поглянемо н»> 
м едаль з др уго го  боку. 
К уди .зникнуть, нехай без
ліч , куплені чи перепродані 
ш едеври старовини? А д ж е - 
звичаї, коли покійникові 
клали у  м огилу речі, які 
він полю бляв за ж иття, пе
ревелися. То  хіба ж  такий- 
великий гріх, якщо хтось- 
із когось зірве зайву дег 
сятку чи сотню. Яка з цьо
го біда суспільству? Ніякої. 
М и витрачаємо не суспіль» 
ні —  власні кошти!

Керницький різко повер
нув у  бік Зобкіна голову»,, 
потім оглянувся до вк руг lf 
примруживши очі, враже
но перепитав:

—  Яка біда суспільству!” 
С лів  немає, щ об її  визна
чити. Ви думаєте тільки про- 
грош і і забуваєте пр<е мо
раль. Ви нехтуєте тик . що» 
в процесі гонитви за ста
ровиною вас, мов картярів,, 
охоплю є азарт. А  д е  азарт: 
—  д о  злочину один крок» 
На перший план висовують
ся не м етоди, а результат. 
П ід  час азарту нерідко на
ступає момент, коли навіть 
страх, більш е того, усвідом 
лення невідворотно; роз
плати, не може втримати 
від  вчинку, який кваліфіку
ється словом  «з ло ч и н ». А - 
злочин безкарно не минає.

Як здалося Бандурі, про
фесора найуважніше слу 
хала Данько. А л е  вона, 
очевидно, не поділяла  йо
го дум ок , бо раптом д о 
ш кульно спитала:

—  Скаж іть, проф есоре» 
звідки брати кошти колек
ціонерам?

Він осудливо г л я ^ І  на. 
дівчину і з притисі^'іто гвід‘- 
повів:

—  Із вгасног кишені, roj*- 
лубонько. Обмеж уватись 
мінімальним. В ід рота від
ривайте, забудьте про мо
д у , носіть перелицьовану 
одеж у...

Він хотів ще щось до да 
ти, очевидно. їдке, н е до б - 
розичливе, але поки під
бирав слово, Лю дм ила спи
тала:

—  Чи правда, щ о відразу 
після Н о вого  року маєте 
намір безкоштовно пере
дати  гобелен Львівській 
Картинній галереї? Я про 
це прочитала в газеті.

—  А тож . М ісце го б е ле н » 
там, д е  ним можуть милу
ватися лю ди.

Р. К О Р О ТК О .

воздух обьічного 
нищего бьіта...
Мой Христос человеком 

забьіт,
человеки собою забьітьі — 
их младенцьі кричат,

не хотят 
становиться на путь 
их родивших. Зачем

их на свет народили... 
О Боже!..

Владимир ЕШКИЛЕВ.
Учитель.

* * *
Отак несвідомої 
наче мимоволі, 
майбутнє

' закидаємо
камінням,

а потім дивуємося., 
що весь світ — 
як заросле споришем 

подвір’я 
з порожніми' 
гніздами 
лелечими.

*  *  *

Ти прагнеш волі,
Ти мариш волею, 
Наївна.
В цьому світі 
ніхто не владний 
над собою.
принаймні, до смерті... 
...Та й потім — 
блискавки 
найчастіше 
вдаряють

дерева.
*

в самотні
*  *

Сутеніє,
І дерева поволі вбрідають.
в небо
І залишаються в ньому —  
бо там тепліше.
І я  вже майже 
не бачу твоїх слів, 
але знаюі, 
що то птахи, 
які стомились

в далекій дорозі 
і сіли відпочити 
на білий аркуш.
Вони відпочинуть 
і полетять далі...

Марія МИКИЦЕИ.
Інженер.
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